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Forord



Efter udgivelsen af bind 1 af Modstand har det vist sig hensigtsmæssigt at udvide udgivelsen fra tre til fire bind. Herved får hvert af bindene en distinkt karakter.

Bind 1 Frihedskampens rødder dækker perioden frem til september 1942, da aktiv modstand mod besættelsesmagten var på et lavt blus. Først til allersidst i bindet kommer der en sabotage af betydning.

Samarbejdspolitikken blev støttet  af det store befolkningsflertal. Statsminister Vilhelm Buhls antisabotagetale den 2. september 1942, der havde til hensigt at bevare politi- og retsmyndighed på danske hænder, fik langt større accept i befolkningen, end man kunne tro ud fra en senere tids karakteristik af den som ‘stikkertalen’.

Bind 2 Samarbejdets fald begynder med efteråret 1942, da Telegramkrisen og indførelse af tysk krigsretsforfølgelse for sabotage var klare tegn på en skærpelse af forholdet til besættelsesmagten. Den afgørende ændring kom fra begyndelsen af 1943 med den massive indsættelse af agenter fra Special Operations Executive (SOE) og nedkastningen af britiske våben og sprængstoffer. Den deraf følgende gruppedannelse skabte en langt bredere basis for den såkaldte ‘sabotageoffensiv’. Endnu blev sabotørerne i betydelig grad skærmet af mod de tyske myndigheder af samarbejdspolitikken, men det var slut, da Scaveniusregeringen hørte op med at fungere den 28. august 1943.

Bind 3 Den skærpede kamp er det mest enstrengede ‘krigsbind’, idet 80 pct. af indholdet skildrer modstandsbevægelsens krig mod den tyske besættelsesmagt. Kampen havde det for længst formulerede mål at få Danmark med på allieret side. Den blev nu ført direkte mod Gestapo, det hemmelige tyske statspoliti. Brutaliteten overgik fra september 1943 langt, hvad man før havde oplevet. Målet blev nået. En undergrundshær blev organiseret og stillet under allieret kommando i foråret 1944, og den 12. juli 1944 anerkendte udenrigsminister Anthony Eden i det britiske Underhus på den britiske regerings vegne Danmark som de facto-allieret. Modstandsbevægelsens indsats var blevet fulgt ‘med beundring’.

Prioriteringen af de enkelte emner er anderledes end i bind 2. I Samarbejdets fald vies megen opmærksomhed selve mobiliseringen af ikke-kommunistiske modstandsmiljøer, og et helt centralt  emne er SOE’s missioner og modtagegruppernes arbejde. I bind 3 er nedkastningerne et meget begrænset emne, for der skete ikke ret mange. Et stort emne er til gengæld udbygningen af et net af illegale skibsruter. En selvstændig dansk radiotelegrafi blev udviklet, og en effektiv illegal efterretningstjeneste blev etableret. Disse tre elementer bidrog til udviklingen af en samlende infrastruktur, der var forudsætningen for, at man kan tale om en modstandsbevægelse.

I bind 4 Med på allieret side, der ventes udgivet i 2020, skærpes den militante kamp gennem den drabsspiral, der får antallet af modstandsbevægelsens likvideringer og ‘clearingdrab’ til at vokse måned for måned. Samtidig kommer den politiske dimension, der har en tilbagetrukken placering i bind 3, til at spille en hovedrolle med forhandlingerne om bl.a. en befrielsesregering og forberedelsen af retsopgøret.

Et fælles grundvilkår for modstandsfolkene fra september 1943 til den tyske kapitulation – og altså for bind 3 og 4 – var den intense frygt for arrestation, tortur og henrettelse. Den danske regerings afvisning af det tyske ultimatum i august 1943 indebar, at man fralagde sig medansvaret for modstandsbekæmpelsen, og samtidig mistede man enhver mulighed for at gøre noget for personer, der blev arresteret af Gestapo.



To besættelsestidshistorikere har stillet sig til rådighed som manuskriptlæsere og givet kommentarer. Det er overinspektør ved Nationalmuseet, dr.phil. Henrik Skov Kristensen, der er leder af Frøslevlejrens Museum, og fhv. overarkivar ved Rigsarkivet, cand.mag. Hans Christian Bjerg. Det ændrer ikke på, at ansvaret for eventuelle fejl og mangler i dette bind alene er mit eget.



Roskilde, september 2019

Niels-Birger Danielsen


LIV FOR LIV
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94 af de 101 henrettelser af danske modstandsfolk, der under besættelsen skete efter
tysk krigsretsdom, fandt sted på Ingeniørkasernen i Ryvangen ved København, der var
beslaglagt af Værnemagten. (Nationalmuseet)




De nøgne pæle



Tirsdag den 25. april 1944 sad Niels Åge Nielsen, sprogforsker og ledende aktør i den midtjyske modstandsbevægelse, og spiste aftensmad i sin illegale lejlighed i Ove Gjeddes Gade 1 i Aarhus. Radioen var tændt, og en officiel tysk kundgørelse blev læst op: Frem til den 29. april ville der være frit lejde til at aflevere ulovlige våben til politiet eller tyske myndigheder. Danskere, der derefter blev pågrebet i besiddelse af våben uden tilladelse, måtte regne med at blive idømt dødsstraf.

Nielsen var en robust mand, der som kommunist var vant til det illegale liv. Han havde været engageret i konspirative aktiviteter tilbage fra 1930’erne og havde været modstandsmand siden 1941. Men han var rystet.

“Dette havde jeg ikke ventet,” skrev han i sine erindringer.

“Jeg lukkede for radioen og (…) tænkte som så; ‘Nu bliver vi i hvert fald nødt til at være noget mere forsigtige (…). Mon man ikke burde holde en pause? (…) Og slå til med mellemrum?’”1



Meddelelsen i radioen var en opfølgning på et drastisk skridt. Dagen før, den 24. april 1944, havde morgenaviserne viderebragt en tysk meddelelse, der via Udenrigsministeriets Pressebureau havde en obligatorisk ordlyd med overskriften ‘Voldsforbryder henrettet’.

Det var den 19-årige student Niels Stenderup, der var blevet skudt bag Ingeniørkasernen i Ryvangen i København efter at være blevet dødsdømt ved den tyske SS- og Politiret på Dagmarhus for et voldeligt forsøg på at frarøve en tysk soldat hans våben.

Dermed var henrettelser af modstandsfolk genoptaget efter fire måneders pause som reaktion på den støt voksende sabotage, modstandsbevægelsens likvideringer og den tilstundende invasion i Vesteuropa. Samme dag fremsatte den rigsbefuldmægtigede dr. Werner Best en presseudtalelse.

“Naar Underverdenens Elementer nu – enten paa udenlandsk Ordre eller af politisk Spekulation – i de sidste Dage paany er begyndt at angribe tyske Interesser, skal de og den danske Offentlighed vide, at heroverfor bliver der reageret hurtigt og skarpt fra tysk Side,” sagde han.

Best understregede, at det var den tyske hensigt, at det var de faktisk ‘skyldige’, der skulle rammes.

“Gidsler som Garanti for, at der ikke sker yderligere Forbrydelser, tages ikke ud af Befolkningen, men ud af de forbryderiske Kredse selv. Den tyske udøvende Magt har arresteret et stort antal Elementer fra de underjordiske Kredse, der venter paa deres Dom. Over 100 Sabotører og Voldsforbrydere har Dødsdomme i Vente,” forklarede han.

Både ved denne lejlighed og i mange andre tilfælde i de følgende måneder udtrykte dr. Best bemærkelsesværdigt direkte, at der var tale om et gidselsystem.

“Det (…) ligger i de underjordiske Elementers egen Haand, hvad der sker med deres fangne Kammerater. Er Stillingen i Landet rolig, (…) har man fra tysk side ingen Interesse i Dødsdomme og Henrettelser. Holder derimod de forbryderiske Kredse (…) det for rigtigt atter og atter at ophidse deres Redskaber til Angreb paa tyske Interesser, saa holder man det paa tysk Side for rigtigt (…), gennem deres fangne Forgængeres Skæbne at demonstrere, hvad de selv har at vente ved en Fortsættelse af deres Virksomhed.”

Med henblik på det dagsaktuelle forklarede Best, hvorfor han havde undladt at benytte sin benådningsret i sagen om den 19-årig unge mand, der trods alt ikke havde slået nogen ihjel.

“Naar en Person, der tilhører Værnemagten, overfaldes og saares, (…) maa der gives Krigens haarde Ret fri Bane overfor en fangen Voldsforbryder, der under andre Forudsætninger maaske var blevet benaadet.”2



Det tyske træk var blot sidste led i en voldsspiral, der havde udviklet sig hurtigt. Før ophøret af den politiske del af samarbejdspolitikken den 29. august 1943 havde forholdene – trods ‘augustoprøret’ – været ret fredelige. Da en Værnemagts-patrulje natten til den 18. august havde afsløret et våbenmodtagehold på fersk gerning i Rold Skov, var det første gang overhovedet, at modstandsfolk havde været i skudveksling med besættelsesmagtens politi eller militær.3

I september 1943 skød og dræbte modstandsfolk ved flere lejligheder tyske militærpersoner. I samme måned kom Gestapo til landet og begyndte med det samme at torturere fanger under afhøringer. I oktober fulgte under jødeaktionen det massive overgreb mod de danske jøder fra den kommando af SS-styrker, der var udsendt fra Berlin.
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Student Niels Stenderup (1924-1944) blev det første offer efter et fire måneder langt henrettelsesstop, da den rigsbefuldmægtigede Werner Best (1903-1989) som udslag af sin gidselpolitik afviste at benåde ham. (Nationalmuseet)






En ny optrapning var – i nogle få tilfælde – modstandsfolks terroristiske attentater mod caféer med tyske soldater og ‘tyskerpiger’ som klientel, og på samme tid begyndte frihedskæmperne at foretage stikkerlikvideringer. Det førte til de første tyske repressaliedrab.

Parallelt hermed foretog sabotører den første sabotage af virkelig strategisk betydning – mod jernbanebroerne ved Langå – og det førte i december 1943 til den første massehenrettelse. Ved nytårstid gav den tyske fører Adolf Hitler imidlertid ordre til, at man i stedet skulle bruge gengældelsesdrab eller sabotager af dansk ejendom som repressalie-middel.

Samtidig bekæmpede Gestapo modstandsgrupperne af al kraft, og det kom for en dag, hvor velbegrundet det havde været, at de britiske myndigheder slet ikke havde ønsket Scavenius-regeringens afgang – endnu. Man var bekymret for, om den danske modstandsbevægelse ville blive slået uopretteligt ned, hvis den ved bortfaldet af de danske myndigheders afskærmende virkning blev udsat for direkte konfrontation med tysk politi.

Historien om modstandsbekæmpelsen er historien om et hemmeligt politi fra en totalitær stormagt med årelang erfaring i bekæmpelse af systemfjender sat ind i et demokratisk samfund, hvor krigeriske tilstande havde været ukendte i 80 år, hvor drab var sjældne, og hvor der var en høj grad af social tillid og relativt håndterlige sociale spændinger.

Dette bind af Modstand taler sit tydelige sprog om resultatet. Omtale af Gestapo-anholdelser, efterfølgende voldsomme forhør, oprulninger af hele organisationer og oplysning om, at de anholdte endte i kz-lejr, er hyppige indtil det monotone.

Bindet er også præget af, hvor afhængigt Gestapo med sit manglende sprog- og lokalkendskab var af sine danske hjælpere – ‘stikkerne’, som de blev kaldt i samtiden. Betegnelsen var dels udtryk for et brændende had, dels uvidenhed om, hvilken karakter angiveriet nærmere havde. Man kunne i mange situationer bare konstatere, at Gestapo kunne få oplysninger af næsten enhver art.

Det var noget, den nyankomne Gestapo-chef Karl Hoffmann kunne finde ud af at organisere. Trods kun 31 år havde den uddannede jurist allerede haft en fin karriere i bl.a. Reichssicherheitshauptamt (Hovedkontoret for Rigssikkerhed) i Berlin. Og han kunne håndværket på græsrodsniveau.

Som led i sit virke i nazipartiet DNSAP havde han i 1930’erne i sin hjemby Niederlahnstein på Koblenz-egnen været Zellenleiter, dvs. partiets repræsentant over for flere hundrede husstande. Blandt opgaverne havde været at indberette ethvert tilløb til systemfjendtlig aktivitet. Et stikkersystem blev fremmet ved at føre et kartotek med ‘husstandskort’ på hver enkelt familie.

Dermed havde Hoffmann påtaget sig at sikre den politiske ensretning i et nabolag, hvor han var indgående kendt med folk fra sin opvækst og ungdom.4



Niels Åge Nielsen, der havde dæknavnet ‘Bang’, blev afbrudt i sine overvejelser og begyndende frygt, da en nøgle blev sat i døren i Ove Gjeddes Gade.


“Det var Willy Samsing, der kom gående ind med sin gamle bløde hat langt nede i nakken.”

Den 42-årige Samsing var arbejdsmand, kommunist og leder af den mest effektive sabotagegruppe i Aarhus. Den nyankomne spurgte, om der var noget nyt.

“Jeg refererede, hvad der var blevet sagt i radioen, og sendte ham et spørgende blik. ‘Nå! Siger de det!’, sagde han med skarpt tonefald. ‘De skal fanme få et ordentligt knald med det samme!’ Så vendte han om og gik ud ad døren,” erindrede Niels Åge Nielsen.

En halv time senere hørte han et enormt brag.

“Det var den politisk rigtige reaktion på tyskernes trusler. Og det var betydningsfuldt, at svaret kom hurtigt,” skrev Niels Åge Nielsen.

Svarene var enslydende i en række byer landet over. De tyske reaktioner kom prompte, og Niels Stenderups død i Ryvangen blev den første af ikke færre end 31 henrettelser i løbet af to måneder.

Gestapo fortsatte sine aktioner ganske uanfægtet af modgangen på fronterne. I Aarhus gav Hedda Maaløe (senere Lundh), der var en af Willy Samsings jernbanesabotører, illegalt logi til modstandskammerater sammen med sin mand Carl-Einar.

“Nogle kom og sov bare en enkelt nat i harmonikasengen i vores soveværelse,” skrev hun i sine erindringer.

“Vi var efterhånden rykket ind og sov i stuen i vores treværelses lejlighed, fordi vi derfra hade udsigt til gaden, så vi kunne se, hvis en af Gestapos vogne kom.”

Efterhånden gik der ikke en uge uden arrestationer.

“Jeg tror, at vi hade vænnet os til tanken om døden. Når vi talte om fremtiden, sluttede vi næsten altid med at sige: ‘hvis vi overlever’,” erindrede hun.

Hedda Maaløe vågnede næsten hver nat ved 4-tiden.

“Det var det tidspunkt, Gestapo i regelen valgte at hente folk. Så stod jeg op og stod i kulden bag gardinet og holdt øje med gaden.”5



Konfrontationen med besættelsesmagten endte i Folkestrejken i København  ved månedsskiftet juni/juli 1944, hvor 100 københavnere blev dræbt af patruljer af tysk militær, politi eller det danske nazistiske Schalburgkorps. Strejken, der afslutter dette bind, vakte opsigt verden over – ikke mindst på grund af den effektive nyhedsformidling fra det illegale nyhedsbureau Information.

Norge og Danmark byttede på bemærkelsesværdig vis roller. De danske modstandsfolk havde set op til Norge som heltenationen, der havde valgt kampen den 9. april 1940. De illegale blade havde med engagement skildret den passive modstand mod nazificering af kirke, skole og foreningsliv.

‘Norske tilstande’ blev noget, modstandsfolk krævede og tilsigtede, mens det for tilhængerne af samarbejdspolitikken blev noget, man for enhver pris måtte undgå.

Imidlertid var både den norske eksilregering og ledelsen af hjemmefronten imod sabotage – det, der kaldtes ‘attentat-linjen’. Toneangivende i Norge var Kretsen, der bestod af fremtrædende personligheder, der var uformel national ledelse for den passive modstand, og Milorg, der stod for opbyggelsen af en underjordisk hær, som skulle vente på at blive sat ind i tilfælde af en allieret invasion. De forholdsvis isolerede sabotagegrupper fulgte med interesse udviklingen i Danmark.

“I sommeren 1943 eksploderede det hele i Danmark,” skrev den norske historiker Lars Borgersrud.

“I efteråret blev der dannet en national ledelse (…) under betegnelsen Frihedsrådet. Nyheden blev modtaget med stor begejstring i Norge og især i Kommunistpartiets ledelse. (…) De ‘danske tilstande’ dannede nu forbillede for tilhængerne af aktiv modstand i Norge, hvorimod de blev et skrækeksempel for modstanderne heraf.”6

Den langt mindre intensitet i den norske modstandskamp kan givetvis tilskrives, at landet under alle omstændigheder stod fast forankret på allieret side med frivillige soldater i tusindvis og en stor handelsflåde i allieret tjeneste. Danmark havde efter tre og et halvt års samarbejdspolitik langt mere at skulle bevise.



Danmarks Frihedsråd begyndte som en selvbestaltet kreds af civile modstandsfolk, men det lykkedes den hurtigt at blive omdrejningspunkt for en kompliceret proces, der inddrog hærens og søværnets personel i en samlet organisation, der gjorde det muligt at opstille en underjordisk hær, der kunne virke til støtte for de vestallierede ved en eventuel invasion.


Frihedsrådet satte  i november 1943  dagsordenen med  programskriftet ‘Naar Danmark atter er frit’, der blev uhyre indflydelsesrigt og i høj grad endte med at blive virkeliggjort. Genindførelse af demokratiske tilstande blev fastslået som et utvetydigt mål. Det var af stor betydning, fordi kernetropperne i den tidlige modstand havde været kommunister og systemkritiske borgerlige.

Og så trak programmet som det første perspektiverne op for et retsopgør efter krigen. I den forbindelse ville man indføre en straffelov med tilbagevirkende kraft til den 9. april 1940. Det skete ud fra den forståelse, at Danmark havde været i krig med Tyskland fra den dato.

En ændring af udenrigspolitikken med tilbagevirkende kraft var begyndt. Modstandssynspunktet havde konjunkturerne med sig, og det blev efterhånden klart for politikerne fra samarbejdspolitikkens tid med socialdemokraten Vilhelm Buhl i spidsen, at de ikke kunne se bort fra det, hvis de ville vende tilbage til magten efter krigen.

Herudfra blev grundlaget lagt for fortællingen om det samlede folk, der bekæmpede besættelsen, og politikernes senere krav på at blive anerkendt som ‘medkæmpere’. Dens grundsubstans var, at politikere og embedsmænd havde været den passive front, der afbødede anslag mod samfundets institutioner og beskyttede befolkningen, mens sabotørerne førte den mere aktive kamp.

I den periode, som dette bind dækker, så politikerne på Frihedsrådet med stor skepsis. De undgik direkte kontakt, men holdt føling gennem den illegale hærledelse, kaldet Den lille Generalstab. Den var et vigtigt alternativt magtcentrum i frihedskampen, der holdt sig tæt til politikerne og især havde fokus på hærens organisationsinteresser.

Det resulterede i konflikter med de civile modstandsgrupper og Frihedsrådet, der i dette bind kommer til udtryk i forbindelse med opbygningen af militærgrupper. Senere bryder de ud i lys lue i striden om ‘den skæve våbenfordeling’, der vil blive behandlet i bind 4.


DEN STORE
REDNINGSAKTION

(september-oktober 1943)
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En postbåd møder et kontaktskib i Øresund i sommeren 1944. Et avanceret net af illegale skibsruter opstod i løbet af efteråret 1943 med udgangspunkt i stort set ingenting. Dansksvensk Flygtningetjeneste, der stod bag båden på billedet, var den største, men langt fra den eneste operatør. (Nationalmuseet)




Tomrum efter et brud



Som led i den militære undtagelsestilstand dekreterede general Hermann von Hanneken forbud mod at rejse, skrive breve og telefonere. Det bestod i et par uger.7

Alligevel lykkedes det forfatteren Hilmar Wulff, der boede med sin familie i et lejet hus på godset Engestofte på Lolland, at få en tilladelse til at rejse til København i begyndelsen af september. Han foregav, at det var i anledning af udgivelse af en bog.

I lighed med store dele af den danske befolkning måtte Wulff konstatere, at han befandt sig i et tomrum. Regeringen var væk og landet direkte underlagt Nazitysklands myndigheder. Ingen kunne overskue, hvad det ville komme til at betyde, men forfatteren erkendte, at han var i fare.

Det var stort set lykkedes ham at holde sit illegale arbejde skjult. Det var foregået i tæt samarbejde med især Monica Wichfeld, fruen på Engestofte. Nu forlød det, at man måtte regne med at blive opsøgt af Gestapo, hvis man havde været i dansk politis søgelys.

“Et saadant Besøg havde jeg haft i Anledning af nogle Prologer, jeg havde skrevet til Oplæsning i Arbejderforeninger. Det var et mildt Besøg, og jeg slap med en Advarsel. Værre var det, hvis Tyskerne nu kom og gennemrodede Huset paa Laaland,” berettede Hilmar Wulff.

Han fik kontakt til Varinka Wichfeld, den 21-årige datter fra godset, der nu var sekretær og nærmeste fortrolige for Flemming Bruun Muus, lederen af de britisk trænede  faldskærmsagenter fra Special Operations Executive (SOE).

“Hun viste straks Aandsnærværelse, da jeg forklarede hende Sagens Sammenhæng,” skrev forfatteren efter krigen om Varinka Wichfeld.

 “Gennem en tilsyneladende uskyldig Telefonsamtale fik hun sin Mor sat ind i, hvad det drejede sig om. Resten sørgede Fru Wichfeld for og fik, uden at det kunde vække Mistanke paa Egnen, min Familie sendt til København og ellers gjort klar Bane, saa Gestapo kunde komme.”8



Teologiprofessor Hal Koch, der som formand for Dansk Ungdomssamvirke var tilhænger af samarbejdspolitikken, og Kaj Munk havde sympati for hinanden, selv om digterpræsten fra Vedersø var på modstandslinjen. Men kort før undtagelsestilstanden var vandene på Askov Højskole skiltes mellem de to teologer.

Munk og Koch talte ved et møde for højskoleeleverne for hvert sit synspunkt, og ved en sammenkomst bagefter tog forstander J.Th. Arnfred i en kort tale klart parti for Kochs standpunkt. Efter længe bare at have lyttet rejste Kaj Munk sig og stillede sig bag sin stol. I en harmdirrende tale kaldte han Arnfred for en ‘vatmand’.

“Den tyske nazisme skal knuses. Det er det, jeg taler for,” erklærede han, hvorefter han løftede op i stolen, huggede den ned i gulvet og forlod selskabet uden et ord.

Kaj Munk skrev bagefter et brev til Hal Koch.

“Jeg synes ikke om den Figur, De gjorde ved dette ynkværdige Møde (…), hvor De utaaleligt aflagde Oxfordbekendelse om egen Usikkerhed og Magtesløshed, og hvor De ikke lagde Luft mellem Dem og en ynkværdig og uværdig Ungdomsvildleder som (Arnfred).” 

Munk udtrykte respekt for Kochs integritet og personlighed, men han konkluderede:

“Deres Stilling i Dag er den, at De med Deres Samvittighedskval lader Dem bruge til at afstive andre i deres Selvtilfredshed; og at afstive den døde og raadne Stauningtids Epigoner er en Forbrydelse mod Sandhed og vort Folk.”9




Leif Hendil, 44-årig handelsredaktør på Ekstra Bladet, påbegyndte allerede i de første dage efter den 29. august 1943 illegale persontransporter over Øresund. Det skete især fra Snekkersten, hvor Henry Thomsen, den 37-årige indehaver af Snekkersten Kro, stillede kroens grund til rådighed som opsamlings- og afskibningssted.

Blandt de folk, der hjalp Hendil med at organisere overfarterne, var radioforhandler Robert Jensen, der længe havde været med i illegal bladvirksomhed og hjælp til faldskærmsagenter. En af de første både fra Snekkersten transporterede KU-modstandsmanden  Svenn Seehusen og Werner Gyberg, kompagnon til Robert Jensen og ligeledes modstandsmand, til Skåne.

Redaktøren og radioforhandlerens samarbejde skulle blive grundlag for en helt ny aktivitet i modstandsarbejdet. Indtil dette tidspunkt havde Læsø-kutteren ‘Stanley’ med skipper Oluf Andersen (‘Wolle’) med sejladser fra Nordjylland været eneste tilløb til en organiseret rute med en større båd, men nu var kredse med penge i ryggen på vej ind i den finansielt og organisatorisk krævende modstandsgren.

Baggrunden var et spring i antallet  af udrejser  efter den tyske magtovertagelse. I slutningen af august 1943 havde under 200 danskere ifølge historikeren Henrik  Dethlefsen opholdt sig i Sverige. Inden udløbet af september var tallet vokset til ca. 500. Derfor var perioden med kano og kajak som eneste illegale udrejsefartøjer forbi.10



Natten til den 4. september 1943 forlangte den tyske kommandant i Hillerød, at dansk politi skulle deltage i eftersøgningen af fire forulykkede britiske flybesætningsmedlemmer. Politimesteren i byen nægtede og blev derpå fra tysk side truet med arrestation. Justitsministeriet blev underrettet og gav besked til Hillerød om fortsat at nægte.

Tyskerne fik af departementschef Eivind Larsen besked om, at det danske politi ikke mere ville deltage i eftersøgningen af fremmede militærpersoner. Departementschefen udsendte en fortrolig melding til landets politimestre med det samme indhold.11

Politiets situation var på sin vis enklere end før. Rigspolitichef Knud Begtrup-Hansen udfærdigede et udkast til en erklæring med en præcisering af det danske politis holdning.

“Der må ikke stilles krav til det danske politi om medvirken til eftersøgning eller anholdelse af danske borgere, der agtes søgt dømt ved andre domstole end danske, agtes afgivet til straffuldbyrdelse i udlandet, eller efter udstået straf agtes udleveret til yderligere strafforfølgning eller internering, der ikke er hjemlet i dansk lov,” skrev han.

Rigspolitichefen vedkendte sig, at det var politiets opgave at sikre lov og orden, men det gjaldt ikke, hvis tysk politi greb ind. Så ville dansk politi blive trukket tilbage.

Erklæringen blev godkendt af Justitsministeriet den 7. september 1943, men blev aldrig andet end et udkast: Danske og tyske myndigheder viste sig aldrig at kunne nå til enighed om politiets forpligtelser i sabotagebekæmpelsen. Men udkastet  blev uofficielt cirkuleret  til politiets tjenestesteder og kom til at tjene som rettesnor for, hvordan man skulle forholde sig.12



Hele rammen om styret af det besatte Danmark var i støbeskeen. General Hermann von Hanneken havde vundet en næsten ét år lang magtkamp med Werner Best, men han manglede åbenlyst politisk fornemmelse. Von Hanneken forholdt sig kun til undtagelsestilstanden som en militær begivenhed.

Om von Hanneken egentlig ønskede permanent militærstyre som i det besatte Frankrig og Belgien, er uklart, men i Berlin ønskede udenrigsminister Joachim von Ribbentrop fortsat et samarbejde med de danske myndigheder. Helst så Ribbentrop dannelse af en ny forfatningsmæssig regering.

Det var i den situation, Werner Best viste sig som en politisk skakspiller i mesterklassen. Den 30. august 1943 sendte han et telegram til rigsudenrigsministeren og opsummerede valgmulighederne.

“Enten dannes inden for den danske forfatnings former en upolitisk regering, som af den danske rigsdag i så fald måtte udstyres med omfattende fuldmagter (…), eller også bliver uden medvirken af kongen eller den danske rigsdag et forvaltningsudvalg dannet, der (…) med udgangspunkt i (…) tysk besættelsesret i så fald skulle gennemføre alle de forholdsregler, der bliver det pålagt (…). I begge tilfælde finder jeg det påkrævet, at der i Danmark opbygges en tilstrækkelig stor tysk eksekutivstyrke  til effektiv bekæmpelse  af modstandsbevægelsen,” skrev Werner Best, der i et andet telegram proklamerede ‘den hårde hånds politik’.

Dermed havde Best blot halvandet døgn efter sit store personlige nederlag – samarbejdspolitikkens fald – genetableret sig som den politiske hovedaktør. I telegrammet holdt han spørgsmålet om det fremtidige styre flydende, fordi han vidste, at Ribbentrops ønske om en parlamentarisk godkendt regering ikke ville kunne realiseres.

Samtidig øgede Best sine bestræbelser på at få tyske politistyrker til landet, så han ud over at være en civil embedsmand også havde kommando over en egen ‘husmagt’, der kunne afbalancere den fysiske magt, von Hanneken rådede over i kraft af sine soldater.

Det var derfor, politibataljon Cholm var kommet til landet i foråret 1943. Af samme grund havde den rigsbefuldmægtigede kontrol med det nazistiske Schalburgkorps, der var blevet oprettet i februar 1943 som en dansk udgave af det tyske Allgemeine-SS.

Korpset skulle være en dansk spydspids for SS-rigsfører Heinrich Himmlers storgermanske tanker. Korpset blev et samlingssted for mænd, der ville bekæmpe modstandsbevægelsen og gå til militant modaktion mod anslagene mod det danske nazistiske miljø.

Den 1. september 1943 anmodede Werner Best Berlin-regeringen om at sende 300 embedsmænd fra Sikkerhedspolitiet til Danmark. Hertil bad han om to bataljoner politisoldater fra Ordenspolitiet svarende til ca. 1200 mand.

Fem dage senere, den 8. september 1943, afsendte dr. Best det berygtede telegram nr. 1032, hvori han anmodede om tilladelse til at iværksætte en aktion mod de danske jøder. Under Himmlers ledelse var udryddelsen af Europas jøder blevet et højt prioriteret mål, og den rigsbefuldmægtigede anså en jødeaktion for at være uomgængelig også i Danmark. Ved at tage initiativet sikrede Best sig kontrol med aktionens forløb.

Aktionen var en belejlig ekstra underbygning af ønsket om mere tysk politi i Danmark. Endvidere ville general von Hanneken komme til helt eller delvis at stå med ansvaret for jødeaktionen, hvis den blev gennemført, mens den militære undtagelsestilstand stadig var i kraft.

Det sidste var ikke uvæsentligt. Ingen af de tyske chefer i Danmark var begejstrede for udsigten til en aktion mod de danske jøder, fordi de vidste, at en aktion mod de fåtallige og velassimilerede jøder ville møde stor folkelig uvilje og modstand.

Danmark havde fra begyndelsen været Werner Bests modelland for ‘opsynsforvaltning’. Det var fortsat hans strategi at samarbejde med danske myndigheder til gavn for den tyske krigsøkonomi. I den forbindelse spillede især fødevareeksporten til Tyskland, hvor storbyernes civilbefolkning var hårdt ramt af vestallierede luftangreb, en afgørende rolle.

Best var – som før den 29. august 1943 – parat til fortsat at lade den danske befolkning have langt gunstigere forhold end noget andet besat europæisk land. Men hverken den rigsbefuldmægtigede eller generalen efterlod nogen i tvivl om konsekvenserne for de skyldige i fortsat sabotage.13



Den 14. september 1943 sad en 29-årig mand i sin lejlighed i Lygten 59 på Nørrebro i København og affattede et brev til sin søster.

“Hos mig mærker man intet til det særlige i Tiden (…), men Ellis har mærket meget til det. Men hun arbejder jo ogsaa med højaktuelle Sager,” skrev Frits Johan Blichfeldt Møller.
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Med den 1-årige søn Jon var Frits Johan Blichfeldt Møller (1913-1944) og hans hustru Ellis (1915-1948) en nyetableret børnefamilie, da faderen under jødeflugten påbegyndte sin legendariske indsats i det illegale rutearbejde. (Privatfoto)







Han var cand.polit. og ansat i Ulykkesforsikringsdirektoratet. Når han mente, at hans 28-årige hustru havde fingeren bedre på pulsen, skyldtes det, hun arbejdede i Direktoratet for Vareforsyning. Det var den statslige myndighed, der administrerede rationeringsordningerne og andre foranstaltninger, der skulle afbøde skadevirkningerne af den kroniske vareknaphed.

Hun var også cand.polit. Parret havde mødt hinanden på Københavns Universitet. De havde en étårig søn, og Ellis Blichfeldt Møller var – usædvanligt på den tid – fortsat med at arbejde efter fødslen.

“I Dag er vor Udetid blevet forkortet med en Time fra Kl. 22 til Kl. 21 paa Grund af den megen Sabotage. Paa General Motors har de danske SS Folk gaaende frit omkring som Sabotagevagter. De er blevet hjemsendt fra Østfronten,” skrev Frits Johan Blichfeldt Møller til sin søster.

“Det knalder lovlig meget heromkring. Ellis’ Nerver er paa Højkant. I Forgaars aftes faldt hun af Rædsel ned af Stolen, da det knaldede ovre paa Banen, og i Morges Kl. 6 vaagnede hun med et Skrig, da Elektricitetsværket (…) røg i Luften.”14



Bragene kunne høres mange steder, for det var vigtigt for sabotørerne at demonstrere, at de ikke lod sig skræmme af truslen om dødsstraf. For Holger Danskes vedkommende blev det kun til nogle få aktioner mod transformatorstationer, fordi de fleste af ‘Tom’ Søndergaards folk var rejst til Sverige efter sommerens lange række af vellykkede aktioner.

Anderledes med BOPA, der var ved fuld styrke efter ikke at have fået centrale medlemmer arresteret siden Hans Edvard Teglers’ anholdelse tre måneder tidligere. Med knap 25 aktioner i den første måned efter den 29. august 1943 var den kommunistisk ledede organisation fuldt så aktiv, som den havde været i august, hvor mængden af sabotager havde nået sin foreløbige kulmination.15

Den 31. august havde to tidligere frontkammerater fra Den Spanske Borgerkrig slået til med en koldblodig aktion i Nyhavn, hvor troppetransportskibet s/s ‘Vedby’ lå til kaj. De to var den 25-årige Aage Nielsen, den yngste af Nielsen-brødrene, og 30-årige Karl Vilhelm Christensen.

Aage Nielsen havde sammen med brødrene Kai og Harald været meget aktiv i blandt andet havnesabotager i BOPA’s gruppe ‘Morten’, mens Karl Christensen havde været indespærret en stor del af tiden siden sabotagen mod bådeværftet Nordbjærg & Wedells i juli 1942 – dog uden at hans rolle som hovedmand bag den skelsættende aktion var blevet afsløret.

Aage og Karl havde til opgave at anbringe to magnetiske sprængladninger på skibssiden ved henholdsvis stævnen og agterskibet. De satte sig på kajkanten og lod, som om de fiskede. Ingen lagde mærke til, at de ‘fiskede’ med dobbelt snøre, og at den hang meget stramt, fordi snøren var trukket gennem et øje på sprængladningen.

Ganske langsomt og få centimeter ad gangen rykkede de tættere på skibet fra hver sin ende. Til sidst var de så tæt på, at de kunne svinge ‘skildpadden’ ind mod skibet, hvor den i begge tilfælde klikkede ca. to meter under vandlinjen. De tidsindstillede ladninger sprang og ødelagde den 8.000 ton tunge damper.16
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Aage Nielsens og Karl Vilhelm Christensens sprængning af troppetransportskibet s/s ‘Vedby’ var et markant direkte anslag mod et tysk militært mål. Den skete blot to døgn efter indførelsen af undtagelsestilstand og understregede, at sabotørerne ikke var indstillede på at lade sig skræmme af udsigten til dødsstraf. (A. Duncan/KYSTmuseet)







Bevidstheden om, at sabotagearbejdet nu var med livet som indsats, bevirkede, at de aktive måtte følge de illegale regler endnu mere omhyggeligt end tidligere. Det gjaldt også den 19-årige smedelærling Peter Gylling Mortensen (efter krigen Per Mortensen).

“Vi holdt kontakt med hinanden i form af aftalte møder på gadehjørner og i parker og altid i fri luft. Det medførte selvfølgelig, at det var umuligt, eller næsten umuligt, at få fat i hinanden, hvis der skete noget,” skrev han i sine erindringer.

Man kunne først få noget at vide ved næste møde.

“Derfor var der en meget skrap og helt nødvendig selvdisciplin ved overholdelse af møderne. Var der blevet sagt kl. 11.17 ved Damhussøen, var det kl. 11.17 ved Damhussøen. Det måtte ikke variere mere end højst et halvt minut til hver side – det var ikke smart at stå og glane med et lommeur i hånden.”

Mødestederne var omhyggeligt udvalgt, så man på afstand kunne opdage eventuelle baghold. Man skulle gå forbi mødestedet med en afslappet, uinteresseret mine, når tidspunktet nærmede sig.

“Alle sanser var spændt. (…). Vi gik aldrig tæt sammen, men dækkede hinanden. Så opdagede man de andre, man fik øjenkontakt i et glimt og gled roligt videre et langt stykke. Tegnene blev tydet nok en gang. Var det o.k., etableredes kontakten,” skrev Gylling Mortensen.17



I brevet til sin storesøster gjorde Frits Johan Blichfeldt Møller sig sine tanker om krigen. To dage før, den 12. september 1943, var det lykkedes en luftbåren aktionsstyrke at befri Mussolini fra den italienske eksdiktators fangenskab på det utilgængelige Gran Sasso-bjerg.

“Det ser vist ikke særlig godt ud for de allierede i Salernoområdet, og hvad gir Du for den Historie med Mussolini?” skrev den 29-årige mand, der var vokset op i Hadsten i Østjylland og var rejst til København for at studere efter studentereksamen på Randers Statsskole.

Befrielsen af den italienske diktator, der blev vist i de tyske nyhedsrevyer i biograferne, blev ledet af elitesoldaten Otto Skorzeny med en anden SS-mand, Otto Schwerdt, som næstkommanderende.

“Det ser ud til, at det stadig skal være Russerne, der tager Stikkene hjem,” fortsatte Frits Johan Blichfeldt Møller.18



Samme dag som Blichfeldt Møller skrev sit brev, ankom en gruppe embedsmænd fra Reichssicherheitshauptamt (RSHA) – Nazitysklands øverste politimyndighed – til Kastrup med flyvemaskine. I spidsen var den 31-årige SS-Sturmbannführer Karl Heinz Hoffmann, den nyudnævnte Gestapo-chef.

Han var uddannet jurist og havde tilbragt sine første år i Gestapo i Koblenz-området i Rhinlandet, hvor han stammede fra. Her indlagde han sig blandt andet fortjenester i bekæmpelse af oppositionelle miljøer i kirkelige kredse.

Hoffmann havde solid erfaring med danske forhold, idet han siden 1940 havde været souschef for RSHA’s afdeling IV-D-4, der havde ansvaret for bekæmpelse af illegale bevægelser i de tyskbesatte områder af Nord- og Vesteuropa. Han havde allerede ved sin ankomst kendskab til dansk.

Hoffmann havde i november 1942 været på studiebesøg i København under den massearrestation af kommunister, som dansk politi gennemførte. Det skete under mærkbar medvirken i kulissen af kriminalkommissær, SS-Hauptsturmführer Hermann Span, der var udsendt fra Berlin. Hoffmann var sleben og elskværdig, havde diplomatiske evner og var god til at pleje politiske forbindelser.

Dagen efter, den 15. september 1943, ankom hovedstyrken af personellet fra Sikkerhedspolitiet – især Gestapo og efterretningstjenesten Sicherheitsdienst (SD) – og de rykkede ind i Dagmarhus.

Best havde under sit besøg i Danmark i 1941 noteret sig, hvor få tyske embedsmænd man kunne nøjes med.19 Nu begyndte der at blive trangt i bygningen ved Rådhuspladsen.



Med Gestapos ankomst og under indtryk af tilkendegivelsen fra rigspolitichefen skulle man tro, at linjerne var klare. Men selv om politiet nu overvejende afstod fra at foretage effektiv aktion mod modstandsfolk, var der undtagelser.

Et eksempel, hvor det gik gruelig galt, var anholdelsen den 15.
september 1943 af den 20-årige typograflærling Frede Klitgaard, der
allerede havde et år bag sig som sabotør. Han var ude med sin gruppe
for at sabotere jernbanen ved Viby sydvest for Aarhus som led i den
efterhånden omfattende jernbanesabotage i Østjylland. Både denne
og en anden Aarhus-gruppe blev ledet af den 22-årige økonomistuderende
Georg Mørch Christiansen, der var kommunist. Gruppen blev
opdaget.

“Vi måtte trække os tilbage med usprængte bomber. Jeg havde bomber i en kasse, som jeg kørte væk med på bagagebæreren,” fortalte Klitgaard som 91-årig.

Sagen fik så alvorlige konsekvenser, at den blev taget op af Den Parlamentariske Kommission efter krigen. Ifølge politirapporten kom Klitgaard ved 18-tiden cyklende ad Skanderborg Landevej, da der pludselig opstod brand i en pakke på cyklens bagagebærer.

“Han efterlod Cyklen paa Vestre Kongevej og løb fra Stedet medførende en Skuldertaske af Lærred,” hed det.

En reservebetjent i civil, der var ude at spadsere med sin hustru, fandt hans adfærd mistænkelig og satte efter ham på en cykel.

“Ved Visitationen fandtes i Lærredstasken bl.a. Sprængladninger, Tidsblyanter, et Par Gummihandsker, en Blikæske og 22 Eksemplarer af et illegalt Skrift.”

På dette punkt fandt kommissionen et undskyldende moment for betjenten.

“(Klitgaard) var altsaa paagrebet i en Situation, som i hvert Fald stærkt mindede om Paagribelse paa fersk Gerning. Han blev indbragt til Politistationen i Viby og forklarede, at han samme Dag var blevet ringet op paa sin Arbejdsplads af en Mand, der bad ham hente to Pakker, som laa ved en nærmere angiven Sidevej ved Ravnsbjergbakken.”

Politimester Poul Stavnstrup kontaktede statsadvokat Troels Hoff, der afgjorde, at arrestanten ‘saafremt der ikke kunde opnaas bindende Tilsagn om, at Sagen kunde behandles udelukkende af dansk Politi og paadømmes ved dansk Ret, maatte overgives til Tyskerne uden Foretagelse af Efterforskning’.

Efter afhøringen i Viby blev Klitgaard i patruljevogn kørt ind til Aarhus Arresthus, hvor han blev indleveret på den etage, der var beslaglagt af tyske myndigheder.

“Om aftenen kom to tyske officerer fra Abwehr. De var brøsige; de ville finde ud af, hvor jeg havde det sprængstof fra,” fortalte Frede Klitgaard i 2014.

Politiet afleverede et eksemplar af anholdelsesrapporten, men erklærede, at man ikke ønskede at medvirke yderligere. Tyske henvendelser til Rigspolitiets Sikkerhedspoliti i Aarhus med krav om opfølgende efterforskning blev afvist.

“I Forbindelse med denne Anholdelse blev der foretaget en Del Anholdelser af tyske Myndigheder, Geheime Feldpolizei og Abwehrnebenstelle.”

Sætningen er misvisende og et tegn på, hvor pinlig sagen var for dansk politi. I stedet for ‘tyske Myndigheder’ burde kommissionen have skrevet ‘Gestapo’.

Gestapo var ikke kommet  til Aarhus på anholdelsestidspunktet, men de tyske politisoldater var i gang med at ankomme til København i stort tal. Dermed burde politimester Stavnstrup have indset, at en udlevering til ‘tyskerne’ var ensbetydende med en udlevering til Gestapo.

Og det betydelige antal arrestationer, der fulgte, blev ikke foretaget af Abwehr, men af Gestapo.

Statsadvokat Troels Hoff var til en vis grad fanget i en automatik ved, at han fik en tjenstlig henvendelse. Men politimester Stavnstrup havde rigelig lejlighed til at arrangere, at en bagdør kunne stå ubevogtet og ulåst hen, så man bagefter kunne forklare, at arrestanten var undveget.

Da Gestapo indfandt sig få dage senere med Kriminalrat, SS-Sturmbannführer Eugen Schwitzgebel i spidsen, handlede de hurtigt. De overtog fangen, og Kriminaloberassistent Helmuth Rothenberg forestod afhøringerne på Aarhus Oliefabrik.

“Jeg blev ført ind og placeret på en stol. Han kom ind med en eller to andre; den ene bag ved mig. Hvis man ikke svarede tilfredsstillende, fik man lussinger og kæbestød, berettede Frede Klitgaard, der fik at vide, at han ville blive skudt, hvis han ikke sagde sandheden.”20

Samme aften, den 16. september 1943, blev Georg Mørch Christiansen anholdt på Randersvej, hvor han boede sammen med sin mor. I samme lejlighed var den 22-årige stud.mag. Børge Olesen, der var aktiv i produktionen af det illegale blad Frit Danmark, blevet arresteret, da han om eftermiddagen kom for at advare Mørch Christiansen.21



I Esbjerg kom dansk politi også til at spille en uheldig rolle, men mere uforskyldt end i Aarhus. Og det viste sig absolut berettiget, når de kommunistiske sabotører i august havde mistet tilliden til den regionale sabotagegeneral Hans Peter Poulsen, som de mente kørte for hensynsløst på.

Hans uforsigtighed havde bevirket, at eneboeren Uhde Rich, der havde givet gruppen lov til at bruge sit kolonihavehus som sprængstoflaboratorium, var blevet arresteret. Det samme skete umiddelbart efter den 29. august 1943 for én af sabotørerne, Sigfred Jensen. Anholdelserne blev foretaget af dansk politi efter tysk løfte om, at sagerne skulle behandles af de danske myndigheder.

Alligevel blev de begge forlangt udleveret og overført til fængsel i København. Efter at være blevet udsat for voldsomme trusler oplyste Jensen navnene på sine seks gruppefæller.

Det lykkedes også at rulle Esbjergs Frit Danmark-gruppe op og blandt andre arrestere den 47-årige DKP’er Axel Andersen, der som redaktør af det illegale blad ‘Vestjyden’ havde spillet en vigtig rolle under folkestrejken i byen i august.

14 esbjergensere blev den 8. oktober 1943 stillet for en krigsret. Det endte med en række tugthusdomme med afsoning i Dreibergen ved Rostock. Andre blev idømt fængsel, mens endnu nogle blev holdt fængslet uden dom til den rigsbefuldmægtigedes ‘videre foranstaltning’. Blandt dem, der kom til at sidde i Vestre Fængsel på dette ubestemte grundlag, var Axel Andersen.22
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Et tværpolitisk modstandsmiljø var allerede veletableret i Varde, da stålværksarbejder Viggo Hansen (øverst tv., 1910-1998) tog kontakt til politifuldmægtig Henning Schlanbusch (nederst, 1905-1979). Både Schlanbusch og politimester Jørgen Bech Simony (øverst th., 1887-1944) arbejdede for Special Operations Executive (SOE), dog uden at de indbyrdes kendte til hinandens aktiviteter før september 1943. (Nationalmuseet og Jørgen Kieler: Hvorfor gjorde I det?)






Den  16. september 1943  fik den 33-årige  maskinarbejder Viggo Hansen på Varde Stålværk en opfordring til at opsøge Henning Schlanbusch, politifuldmægtig på byens politistation. Det skete, efter at Jørgen Diemer fra Dansk Samling på godsejer Flemming Junckers vegne havde opfordret den 38-årige Schlanbusch til at danne en våbenmodtagegruppe. Diemer var egentlig partisekretær, men formand Arne Sørensen havde siden foråret ‘lånt’ ham ud til Juncker.

“Han sagde, at jeg godt kunne være ærlig over for ham, han var god nok,” erindrede Viggo Hansen, der var tillidsmand og medlem af kommunistpartiet.

I SOE-kredse var man godt klare over, at politiledelsen i Varde i usædvanlig grad var ‘god nok’. Både Schlanbusch og hans chef, politimester Jørgen Bech Simony, havde efter den 29. august 1943 siddet fængslet i fire dage, fordi de ikke ville underskrive en loyalitetserklæring til tyskerne. De var blevet løsladt, selv om de fastholdt deres standpunkt. Hvad Schlanbusch ikke vidste på dette tidspunkt, var, at politimesteren siden foråret havde givet illegalt logi til SOE-agenter.

Det tværpolitiske samarbejde i den vestjyske by var godt. Som led i Frit Danmark-arbejdet samarbejdede en kreds af læger på Varde Sygehus med Knud Nordentoft i spidsen med kommunisterne. Generelt havde danske kommunister ikke noget hjerteligt forhold til politiet, og det var formentlig grunden til, at politifuldmægtig Schlanbusch under samtalen med Viggo Hansen henviste til, at læge Nordentoft ville kunne sige god for ham.

“Jeg var så klar over, at han var all right. Vi blev dus, og han bad mig, som leder af en gruppe, om hjælp til en faldskærmsmodtagelse.” 

Som opfølgning på kontakten med Jørgen Diemer fik Schlanbusch senere i september besøg af SOE-agenten Aage Møller Christensen (‘Carlo Jensen’), der under sin korte tid i Danmark havde spillet en vigtig rolle i den effektive sabotage i Sydvestjylland. Det førte til, at den 22-årige faldskærmsmand en tid fik logi hos Henning Schlanbusch.23



Gunnar Langberg, 25-årig premierløjtnant, rejste den 19. september
1943 ud af Danmark med en fiskekutter fra Vedbæk ved Øresund.
Han havde været en af de unge aktivistiske officerer, der havde støttet
oberst Helge Bennike i hans bestræbelser på at opbygge våbendepoter
på Sjælland, og Bennike havde forladt landet i kajak to dage tidligere.

Langberg  var ikke den eneste, der foragtede  sine overordnede. Blandt soldater, befalingsmænd og yngre officerer var det en udbredt følelse, at hærledelsen igen, ligesom den 9. april 1940, havde forhindret dem i at forsvare hærens og nationens ære. Og der var nærmest total enighed om, at ledelsen burde have sørget for at destruere våbenbeholdningerne, så de ikke faldt intakte i tyskernes hænder den 29. august 1943.

På Holbæk Kaserne havde kaptajn Otto Christian Brøndum, der var chef for et artilleribatteri, reageret på overgivelsen på en måde, der i mindre skala mindede om oberst Helge Bennikes overførsel af sit regiment til Helsingborg den 9. april 1940. Brøndums batteri var klar til kamp i Holbæk, da der kl. 8.20 kom ordre til overgivelse.

“Nej, dette hverken kunne eller ville jeg medvirke til,” skrev han i sine erindringer og besluttede at føre batteriet til Sverige.

Kaptajn Brøndum skaffede de nødvendige lastbiler og satte kursen mod den nordsjællandske kyst. Ud på aftenen kaprede artilleristerne motorskibet ‘Rørdal’ i Gilleleje havn, og Brøndum holdt personligt kaptajnen op og beordrede ham til at føre batteriet til Sverige. Skibet lagde sig ud for Höganäs, hvor det blev prajet af en marinebåd og ført ind i havnen. Batteriet blev afvæbnet og formelt interneret, men blev i praksis hjerteligt modtaget.

Gunnar Langberg forsøgte forgæves at melde sig til britisk krigstjeneste og måtte derefter søge civilt arbejde.24



I Stockholm var Dansk Pressetjeneste blevet etableret, samme dag som undtagelsestilstanden var blevet indført.  Ebbe Munck, modstandsbevægelsens nøgleperson i byen, blev formand, mens Politikens korrespondent Erik Seidenfaden blev redaktør for de i begyndelsen blot ni medarbejdere.

Formålet var at udbrede kendskabet til den danske modstandskamp internationalt. Hovedkilden var det illegale nyhedsbrev Information fra journalist Børge Outze på Nationaltidende, og Dansk Pressetjenestes faste fokus var de daglige radioudsendelser på dansk fra BBC i London.

I det ydre var Information det samme, som det havde været i dagene omkring den 29. august. Det illegale element var, at der blev lavet et antal uregistrerede ekstrakopier af et nyhedsbrev, som det var lovligt at sende til en lukket kreds – kopier, som gik til de illegale blades redaktioner.

På indholdssiden skete en diskret, men kraftig oprustning. Frit
Danmark og Studenternes Efterretningstjeneste havde ud fra nyhedspulje-princippet opfordret medarbejderne ved deres lokaludgaver
landet over til at levere deres nyheder til Information frem for til organisationernes
egne hovedredaktioner.

Når en ny korrespondent var godkendt, fik vedkommende et kodeord, så han eller hun kunne indtelefonere sine nyheder direkte til Outze, som for langt de fleste kun var en stemme i telefonen. De bedste meddelere var lokaljournalister og politifolk, der som professionelle sikrede en høj troværdighed af nyhederne.

Børge Outze indledte et samarbejde med journalist Sven Hansen fra Jyllands-Posten, som han kendte fra deres fælles fortid som kriminalreportere. Gennem ham fik Information mulighed for at trække på hele Jyllands-Postens kontaktnet i Jylland. Nyhederne kunne telefoneres direkte og uden kodesprog gennem Jyllands-Postens lukkede telefonlinje fra Aarhus til København.

Information blev dagligt befordret til Sverige med ‘Tuborg-ruten’, der blev drevet af Henrik Kraft, reklamechef på Tuborg. Dermed var en nogenlunde sikker og stabil linje etableret, der gjorde det muligt at få nyheder fra selv en fjern egn af Jylland frem til BBC’s studier inden for et døgn.

Yderligere kunne det kun bidrage til det illegale nyhedsbrevs placering, at det fremstod som den nye fælles modstandsledelses talerør. Lige fra første dag bragte Information proklamationer og udtalelser fra Danmarks Frihedsråd, der trådte sammen for første gang den 16. september 1943.25



Ligesom i Aarhus fik Gestapo også i København næsten med det samme en større fangst. Efter rækken af succesrige aktioner havde Aage Nielsens BOPA-gruppe forberedt en aktion mod Hans Lystrups Autoværksteder, Pile Alle på Frederiksberg, der reparerede mange værnemagtskøretøjer. Aage havde fået opgaven af broderen Kai Nielsen, der tidligere havde arbejdet i firmaet.

Kai havde fået kontakt med en mekaniker hos Lystrup ved navn Jens Olsen, der erklærede sig parat til at hjælpe. Han lovede at smugle sprængstof ind i sin madkasse fordelt over seks portioner.

Den 22. september 1943 skulle Olsen mødes med Aage Nielsen på Åboulevarden for at modtage den sidste portion.

“Da Aage ankommer til det aftalte mødested og går hen mod Jens Olsen, bliver han straks omringet af civilklædte Gestapofolk og slået ned, før han kan nå at trække sin pistol,” skrev de fire forfattere bag bogen Brødrene Nielsen fra 2014.

“Kai, som står i en sidegade og venter på at skulle mødes med Aage umiddelbart efter, er vidne til, hvordan broderen bliver (…) trukket ind i en bil. Han fortæller senere (…) hvordan han – med sin pistol i hånden – hovedkulds cykler efter Gestapo-bilen (…) for at befri Aage.” 

Da der var rødt i første lyskryds, ville Kai Nielsen cykle op til bilen og skyde ind i den, men Gestapo-folkene fortsatte trods rødt lys, og cyklisten måtte se bilen forsvinde ned ad Åboulevarden.

Aage Nielsen blev fra første dag under fangenskabet tortureret.26



Efter et langt tilløb var Niels Ebbe Lundholt fra Fredericia, en 18-årig ung mand fra et borgerligt-nationalt hjem, klar til at engagere sig i sabotage. Han havde længe drevet modstandsvirksomhed i eget regi i form af nedbrækning af militære vejviserskilte og overklipning af telefonledninger.

Lundholt havde sidst i 1942 meldt sig ind i Fredericia og Omegns Terrainsportsforening.

“Øvelserne blev tilrettelagt og ledet af bæltefabrikant Finn Dalgaard med Kirsten Dalgaard som en usædvanlig sød og smilende leder af ‘hjemmefronten’,” skrev han senere.

Dermed havde Niels Ebbe Lundholt kontakt til et ægtepar, der var aktive i Dansk Samling og skulle få stor betydning for det illegale arbejde i Lillebælts-byen. Han lånte en pistol af dem og cyklede ud i Trelde Skov for at øve sig.

Fra terrænsportsforeningen kendte Lundholt den ét år yngre Pierre Honoré. Siden foråret havde han udgivet sit eget illegale blad ‘Patrioten’, der blandt andet bragte lister over ‘tyskerpiger’.

De to unge mænd gik sammen ind i én af Finn Dalgaards grupper. Dalgaard ledede sammen med arkitekt Ove Lembcke sabotagen, og de fik i løbet af august-september dannet seks små grupper.

Den regionale SOE-leder Aage Møller Christensen havde blik for den gode organisation og stemning i Fredericia. Fra september opholdt han sig i perioder i byen og havde illegalt logi på et næsten skjult værelse på loftet over Finn Dalgaards forretning.27



Efter tre ugers sonderinger om, hvorvidt landet kunne styres af et embedsmandsministerium, et administrationsråd eller andet, meddelte politikerne den 23. september 1943 endeligt deres afslag på at danne en ny regering.

I stedet opfordrede de departementscheferne til at virke videre ‘til landets bedste’ under den rigsbefuldmægtigedes styre. Resultatet blev ‘departementschefstyret’, hvor cheferne under forsæde af Udenrigsministeriets direktør, Nils Svenningsen, mødtes to gange om ugen.

Politikerne var stadig med i kulissen, og flere af de afgåede ministre kom fortsat hyppigt i deres ministerier. Rigsdagens ‘Nimandsudvalg’ fungerede fortsat og blev senere til et 13-mandsudvalg. Politikerne blev taget med på råd i alle større spørgsmål og bevarede dermed indflydelsen uden at tage medansvar for den tyske besættelsespolitik.

Den stærkeste aktør fra skyggepositionen var socialdemokraten Vilhelm Buhl, der som den sidste frit udpegede statsminister havde en politisk legitimitet, som ingen anden kunne måle sig med.28



Når det gjaldt Danmarks internationale stilling, stod man ved udgangen af august 1943 på lige så bar bund som i alle andre spørgsmål.

Departementscheferne opfattede uændret landet som neutralt, idet der ikke var sket nogen principiel ændring i forholdet til besættelsesmagten. En mand som Nils Svenningsen ville aldrig drømme om at omtale Tyskland som ‘fjenden’. Set fra modstandsbevægelsens side var Danmark imidlertid nu med på allieret side i krig med Tyskland.

Under alle omstændigheder kunne Danmark ikke folkeretligt set være i krig med Tyskland, da der efter den 29. august 1943 ikke var nogen lovlig regering, der kunne erklære krig.

Efter erklæringen af undtagelsestilstand havde statsminister Erik Scavenius opsøgt kong Christian X på Sorgenfri Slot og indgivet regeringens  demissionsbegæring. Den  havde kongen  modtaget og deponeret uden at bevilge afskeden. Dette på forhånd aftalte kunstgreb medførte den tilstand, at Danmark havde en regering, der var ikke-fungerende og derfor ikke kunne indkalde Rigsdagen. Kongen var også ikke-fungerende, da han ingen regering havde, han kunne regere igennem.

I Storbritannien nød Danmark stor velvilje på grund af tusinder af danske søfolks indsats i den britiske handelsflåde under ørigets overlevelseskrig mod de tyske ubåde frem til 1943, men en ændring i landets formelle status kom ikke på tale. Udenrigsminister Anthony Eden pegede f.eks. på, at Danmark fortsat havde en gesandt i Berlin.29



I København gik to unge mænd i aktion sammen den 24. september 1943. Det var kunstmaler Ib Mogens Bech Christensen (‘Knud’), der stod uden organisation efter nederlaget til Arne Sejr i magtkampen i Studenternes Efterretningstjeneste, og stud.polit. Jens Martens (‘Jacob’), der halvanden måned før som den første BOPA-sabotør havde skudt og dræbt en sabotagevagt, der prøvede at lægge sig i vejen for en aktion.

Det drejede sig om en større mængde håndvåben, som var blevet afleveret til dansk politi under de tyske myndigheders løfte om frit lejde. Ib Christensen havde fået at vide, at våbnene var deponeret i arresthuset på Blegdamsvej. Da de to 23-årige ønskede at danne en sabotagegruppe, var formålet med aktionen indlysende: Modstandsgrupperne led af kronisk våbenmangel. De gennemførte den sammen med i alt fire personer fra Frit Danmark og BOPA.

“Ib og en kammerat trak i et par lånte politiuniformer, og med de to andre kørte de til arresthuset klokken fire om morgenen,” fortalte Ib Christensens far, revisor Ernst Christensen, der sammen med sin hustru i længere tid havde deltaget i sønnens illegale arbejde.

“Ankommet til porten ringede de på og fortalte, at de kom med to fanger. Portneren lod dem køre ind, og han blev holdt op,” berettede Ernst Christensen.

“Så gik de i gang med at læsse alle de opbevarede pistoler, revolvere og ammunition ind i taxaen. I alt var der 12 fulde ammunitionskasser.”

Derefter kørte aktionsholdet til en bagsti bag Rødkildevej, hvor Ibs forældre boede i nr. 26, og de bar kasserne op på hans værelse. Udbyttet blev 248 pistoler og revolvere af overvejende ældre modeller, der blev fordelt blandt Christensens og Martens’ gruppe, BOPA og Frit Danmark.30



Et markant tegn på de nye tilstande i København var beslaglæggelsen den 25. september 1943 af Frimurerordenens stamhus på Blegdamsvej, der blev indrettet som kaserne for Schalburgkorpset. Næsten fra første dag var der hyppigt gniderier og sammenstød mellem medlemmer af det sortuniformerede korps og byens indbyggere.

Stemningen af konfrontation blev understreget af, at bygningen på ydersiden blev forsynet med løbegange, der var konstant bemandet. De bevæbnede vagter kunne overskue Fælledparken lige bag ved bygningen og holde øje med, om der var tilløb til aktioner.31



I løbet af september 1943 forlod næsten hele Josef Søndergaards Holger Danske-organisation Danmark for at tage bestik af situationen. Povl Ryde Moesgaard (‘Ewald’) var imidlertid blevet anholdt efter et mislykket evakueringsforsøg, og han skulle nu for Københavns Byret. 

“Jeg sidder (…) og bliver spurgt ud osv. Og jeg spandt en ende om, at jeg havde været ude at drikke, og at jeg var kommet i et forkert tog,” forklarede ‘Ewald’.

“På et vist tidspunkt var der kun dommeren (…), en skriver og mig. (…) Så kigger dommeren hen på en dør i hjørnet af retslokalet.”

Situationen har en pointe, der illustrerer, hvorfor kommunistiske og borgerlige modstandsfolk oftest har omtalt hinanden med respekt i eftertiden – uanset at de havde været dødelige modstandere under Vinterkrigen, og uanset at fjendskabet var genopstået på fuldt blus under Den Kolde Krig.

En måned før havde tre hårdt belastede kommunistiske sabotører siddet i en livsfarlig situation i Vestre Fængsel, da tyskerne erklærede undtagelsestilstand. Fængselsbetjent Ejner Svend Petersen, tidligere finlandsfrivillig, valgte den civile ulydighed. Han lukkede de tre sabotører ud under dække af at skulle have dem til forhør og gik under jorden sammen med dem.

Nu var rollerne byttet om. Politifolkene i retslokalet og byretsdommer Arthur Andersen vidste godt, at det ikke handlede om forsøg på ulovlig udrejse, men om en langt farligere anklage. Povl Ryde Moesgaard kiggede sig tilbage over skulderen mod den samme dør som dommeren.

“Så nikkede dommeren én gang. Jeg gloede på ham, men så gik jeg ud ad den dør,” fortalte Holger Danske-manden efter krigen.

“Dér stod en politibetjent og tog imod mig. Du skal derhen, sagde han, og så kom jeg derhen, og der så jeg Spræng-Schmidt, der kom for at hente mig.”

Personen bag dæknavnet var Knud Børge Jensen, blikkenslager og kommunist, der havde været en vigtig samarbejdspartner for sabotørerne fra Stjerne-Radio.


“Du skal til Sverige,” sagde en af politifolkene, der havde vagt i retten.

“Du er eftersøgt for Forum.”

‘Ewald’ flygtede samme aften i en kaproningsbåd til Hven, hvorfra han kom til Landskrona.32



Arrestationen af Frede Klitgaard i Aarhus var ikke det eneste eksempel på, at dansk politi på gadeplan samarbejdede med Gestapo.

I Mikkel Bryggers Gade i det centrale København gik det galt natten til den 28. september 1943. Forargelsen skinnede igennem, da ingeniør Erling Foss, medlem af Frihedsrådet, omtalte sagen i sit nyhedsbrev ‘Ugen’. Det sendte han som efterretningsstof via Ebbe Munck i Stockholm til de britiske myndigheder, og ‘Ugen’ var en god kilde for BBC’s udsendelser på dansk.

“Kl. 11 Aften den 27. trængte 4 civile tyske Betjente – nogle siger 7 – ind hos en Hr. Palle Hvass Dige, der har lejet et Værelse ud i Mikkel Bryggersgade 10, anden Sal,” noterede Foss.

“Dige blev holdt op og tvunget til at vise, hvor den Logerende boede. Døren (…) fik Fyldningen sparket ind, da ingen lukkede op. (…) Den (ene) overgav sig efter at være blevet saaret i Laaret af et Revolverskud – Den (anden) blev hentet ned fra Taget af tilkaldte danske Ordensbetjente, der saaledes ikke generede sig for at hjælpe Tyskerne.”

Fortsættelsen viste, at det var en alvorlig sag:

“Inde bag Panelet fandtes et Rum med 41 Militærpistoler.”

Arrestanterne risikerede altså dødsstraf, da det var et muligt udfald af en krigsretsdom. Den velorienterede Erling Foss kendte også arrestanternes identitet.

“Den saarede var Student ‘Jørgen Jensen’, som er eftersøgt i Forbindelse med Studenternes Efterretningsvæsen.”

Manden var identisk med Arne Sejr, og manden, der blev hentet ned fra taget, var hans nære SE-kammerat Niels Thürmer Larsen. De to, der begge havde været med i illegalt arbejde lige siden Antikominternpagt-demonstrationerne i 1941, havde en måned tidligere udsmuglet ca. 160 gamle pistoler og revolvere fra Søkvæsthuset efter aftale med en datter til kontreadmiral Carl Hammerich, der ikke havde ønsket, at våbnene skulle falde i tyskernes hænder. En våbentekniker, kaptajn Tage Hansen, havde sin gang i det lejede værelse og var i gang med at sætte dem i stand, og de var løbende blevet udleveret til modstandsgrupper.

Arne Sejr havde mandag den 27. september haft møde med Erik Bunch Christensen, Troels Bredkjær og Kjeld Frederiksen, redaktionen bag Studenternes Efterretningstjeneste.

“Vi havde nået at skrive det meste af næste nummer,” skrev Arne Sejr i sine erindringer.

“Jeg havde fået en side med, som jeg havde påtaget mig at få skrevet på stencil, så den var klar til den 29. september. Jeg var imidlertid blevet forsinket og besluttede mig til at skrive den om aftenen for at få denne stencil færdig som lovet.”

Han havde derefter været til et møde med Niels Thürmer Larsen. De fulgtes derfra, men indså, at de ikke kunne nå hjem, hvis de skulle overholde spærretiden. De besluttede sig til at overnatte i Mikkel Bryggers Gade.

“Heldigvis havde vi på værelset en skrivemaskine (…), og længe varede det ikke, før jeg var i gang med min stencil. Omkring kl. 22 lød der pludselig faste trin på trapperne. Jeg standsede mit arbejde, og vi lagde hurtigt alt til side.”

Skridtene standsede, og der blev banket på døren. De åbnede.

“Ind trådte to danske betjente i uniform. De sagde noget om, at det var galt med mørkelægningen (…). Vi trak vejret lettet, faren var overstået i første omgang,” skrev Arne Sejr.

Betjentene kunne ikke undgå at bemærke, at værelset blev brugt som lager for en imponerende mængde papir. De langt over 100.000 ark har formentlig været fordelt i sirligt afmålte bunker med ca. 5.000 ark i hver. Der var de sidste 5.000 eksemplarer af Hvidbogen – en illegal bog med dokumentation vedrørende den tyske besættelse af Danmark den 9. april 1940.

Selv om betjentene måske ikke så titelbladet, har de ikke kunnet være i tvivl om, at der her var tale om en illegal tryksag, der ventede på at blive samlet, falset, hæftet og distribueret.

Niels Thürmer Larsen genkendte den ene. Det var den 27-årige Erik Høst fra Station 1. Han var ilde lidt blandt sine kolleger, fordi han var medlem af nazistpartiet DNSAP.

Han og Thürmer Larsen lagde sig på ottomanen.


“Vi havde vel sovet et par timer, da uvante lyde med ét gjorde os lysvågne,” skrev Arne Sejr.

“Faste tramp på trapperne på denne tid af døgnet talte deres eget tydelige sprog. Med lynets fart kom vi i tøjet. Skridtene standsede på vores etage, og vi hørte en dørklokkes larm (…). Vi greb hver en af de klargjorte pistoler og tog ladegreb.”

Gennem brevsprækken hørte de, at de fremmede sagde til værten, at det var det tyske politi. De besluttede at prøve at komme ud gennem to små, højtsiddende vinduer. Da Gestapo-folkene kom ind, skød de efter Niels Thürmer Larsen, der uden for vinduet netop var ved at hæve sig ved armene op til lejligheden på 3. sal på en tværgående sprosse, men de ramte ikke. Arne Sejr stod skjult og blev ikke opdaget. Da tyskerne løb op mod tredje sal for at pågribe den flygtende, besluttede Sejr sig til at prøve at smutte væk ad køkkentrappen. En Gestapomand stod imidlertid i værelsets dør.

“Vi skød begge. Jeg mærkede et slag i mit højre ben og fald om på gulvet. (…) Inden jeg var klar, væltede fem Gestapofolk ind i værelset og afvæbnede mig.”

Ved 1-tiden dukkede tre danske betjente op hidkaldt af skuddene. De blev underrettet af tyskerne om fundet af et pistollager og et hemmeligt trykkeri. Arne Sejr fik ildebefindende, og Gestapofolkene kørte ham til det tyske lazaret på Nyelandsvej på Frederiksberg.

Her fik han en nødtørftig behandling. Tyskerne vidste imidlertid, at det var en mand med viden, de havde fået fat på, og de ville ikke gå glip af chancen for hurtige oplysninger. Den 21-årige fange fik knytnæveslag og et piskeslag over det blødende sår, inden han blev sat i en kældercelle for natten.

Næste morgen førte fem Gestapofolk SE-lederen til et lægeværelse, hvor han blev forhørt – ikke mindst om den danske oversættelse af John Steinbecks roman Månen er skjult, som tyskerne allerede vidste, at han havde stået for trykningen af. Sejr lurede under den fire timer lange afhøring på en lejlighed til at flygte gennem et vindue.

“Lægen og soldaterne vendte et øjeblik ryggen til mig, mens de rodede med nogle medikamenter (…). Jeg vendte mig om og sprang med et sæt ud gennem vinduet,” berettede Arne Sejr.

Det lykkedes ham at forcere et plankeværk og en gittermur og komme væk. Han bankede på bagindgangen til et ismejeri, fik lov til at låne en telefon og ringede til Erik Bunch Christensen.

En læge fra Bispebjerg Hospital tilså Arne Sejr, der havde været heldig. Det var et rent kødsår. Sejr blev derefter af SE-kammeraten, ingeniør Oliver Sandberg kørt til godset Katrinelund ved Præstø, som Sandberg var ejer af. Her havde Sejr fået tilsagn om at kunne rekreere sig.

Med arrestationen forsvandt Niels Thürmer Larsen (efter krigen Niels Thürmer Frommelt) ud af besættelsestidshistorien. Han blev indsat i Vestre Fængsels tyske afdeling og endte via ophold i Horserød- og Frøslevlejrene i tysk kz-lejr – et ophold, som han overlevede. Han var senere ikke i tvivl om, at det var politibetjent Erik Høst, der havde stukket ham og Arne Sejr til Gestapo.



Mikkel Bryggers Gade-affæren, der var voldsom og havde et vigtigt principielt indhold, ville normalt have været selvskreven til at figurere øverst, da Erling Foss affattede ‘Ugen’ den 29. september 1943. Det gjorde den ikke, for noget andet, der var under udvikling, foruroligede Foss endnu mere.

“I Dag er København umaadelig opskræmt over et haardnakket Forlydende om, at alle Jøder skal arresteres og i Skib føres Syd paa. – Der tales ogsaa om, at der er gjort Plads til to Tusinde i Fængslerne,” rapporterede han.

“Enkelte berømte Halvjøder skal være med paa Listen. – Meddelelsen kommer fra utvivlsomt velmenende og velunderrettede Kilder. (…) I saa Fald sker arrestationerne natten til Fredag eller Lørdag.”33


Håndslag mellem fjender



Udsigterne var skræmmende for adskillige hundrede danskere, der blev interneret på Werner Bests initiativ ved undtagelsestilstandens indførelse. At blive hentet på sin bopæl før daggry af ikke-dansktalende mænd med en ubestemmelig bemyndigelse og uden oplysning om bestemmelsessted var uhørt i det velorganiserede, fredelige Danmark.

Blandt gidslerne var den 25-årige bankassistent Ole Harkjær Simonsen, formand for Konservativ Ungdom i Gentofte. Efter at være blevet ført ud af forældrenes hjem på C.L. Ibsens Vej blev han gennet op på en overdækket lastbil. Kort efter gik det op for ham, at også hans partiformand, kirkeminister Vilhelm Fibiger, sad på lastvognens lad.

Kort efter stoppede den på Baunegaardsvej, og Einar Dessau, direktør i bryggeriet Tuborg, blev ført ud. Harkjær Simonsen fik senere forklaringen på, at Dessau, der var direktør for bryggeriet Tuborg, så hurtigt havde været klar til afgang.

“Han havde siddet i sit Arbejdsværelse og havde læst og (…) var (…) faldet i Søvn i sin Stol. Han vaagnede ved, at Telefonen ringede. Det var Tuborgs Reklamechef, Henrik Kraft, der fortalte, at Undtagelsestilstanden var indtraadt, og at Tyskerne var begyndt at arrestere Folk. (…) Ikke saa snart var Røret lagt paa, førend det kimede paa Døren.”

De to mænd skulle have været til et svæveflyvningsstævne, så Dessau havde en pakket håndtaske stående parat. Kraft havde i forvejen fingeren på pulsen på grund af sit tætte samarbejde med Børge Outze. Fra denne morgen påtog han sig at være de interneredes forbindelsesled til omverdenen.

Det skulle blive begyndelsen på en vigtig indsats i frihedskampen for den 39-årige reklamemand, der var fætter til den konservative politiker Ole Bjørn Kraft, der selv var blandt gidslerne.

Turen endte ved Alsgade Skole på Vesterbro, som var blevet beslaglagt som internat.

“Her bliver vi stillet op i en Række foran en Maskinskrivningsdame, til hvem vi skal opgive Navn og Data. (…) I den bageste Halvdel af Salen er der stillet Borde og Bænke op, og her sidder de tidligere ankomne.”

Ud over den imposante Ole Bjørn Kraft var en af de første, KU-formanden fik øje på, Aksel Møller, en anden førende konservativ. Kort efter genkendte Ole Harkjær Simonsen blandt de stadigt nye ansigter sin KU-ven Erik Haunstrup Clemmensen. Han var med kun 22 år et af de yngste gidsler.

Også den 26-årige sagfører Per Markussen var interneret. Han var ligeledes konservativ og medarbejder på det illegale blad Hjemmefronten, hvor han var nærmeste samarbejdspartner for redaktør Poul Meyer. Da Svenn Seehusen, bladets organisatoriske krumtap, få dage senere rejste til Sverige, var bladet hårdt ramt af begivenhederne den 29. august 1943.

Sammensætningen viste, at tyskerne godt vidste, hvor modstandsmiljøerne fandtes. Af de ca. 140 internerede repræsenterede knap 20 Det konservative Folkeparti eller KU. Fra de tre andre samarbejdende partier var der en enkelt politiker fra Det radikale Venstre, men ingen Venstre-folk og socialdemokrater.

Flertallet af de personer, der nu skulle overnatte nogle nætter på madrasser i klasselokaler og gymnastiksalen, var prominente i en eller grad inden for den akademiske verden, bladverdenen, kulturlivet – og altså politik.

Ud over det store antal partikonservative var der en markant overrepræsentation af folk med hel eller delvis jødisk baggrund. Overrabbiner  Max Friediger, synagogeforstander Axel Margolinsky  og højesteretssagfører C.B. Henriques, formand for Mosaisk Troessamfund, genkendtes. Det samme gjorde den kendte læge, professor Erik Warburg.

Andre landskendte var professor Hal Koch og dramatikeren Kjeld Abell.

Desuden var der to kendte modstandsfolk. Den ene var landsretssagfører Ernst Petersen fra Odense, der blev frifundet i Frit Danmark-retssagerne i foråret 1943, men forinden havde han siddet fire måneder i varetægtsfængsel. Den anden var biblioteksdirektør Thomas Døssing, der blev idømt fire måneders fængsel og derefter måtte acceptere husarrest.34




Lidt op ad dagen blev den markante antinazistiske redaktør Nicolai Blædel løsladt efter få timers internering. Den alvorligt syge 61-årige mand, der var blevet anholdt under voldsomme former i sit hjem, døde tre måneder senere.

De internerede valgte tre mænd til at repræsentere sig over for tyskerne. Dr. Hans Wäsche fra Sicherheitsdienst (SD), der havde ledet efterforskningen mod De frie Danske, og en Gestapomand varetog tysk politis interesser.

Der blev nu givet tilladelse til besøg, og familiemedlemmer og venner til gidslerne begyndte at strømme ind.

“Besøgene blev overværet af Tolk, og paa dette Omraade fik vi K.U.’ere (…) en lille Overraskelse, idet den ene af disse var den fhv. K.U.’er Mogens Reholt, der endvidere tidligere har været ansat paa Tuborg, indtil han gik i Fjendens Sold,” fortalte Ole Harkjær Simonsen, den 26-årige bankassistent.

“Han (…) gav den ene Søforklaring efter den anden for at forklare og undskylde sin Tilstedeværelse paa dette Sted. (…) Jeg indtog det Standpunkt overhovedet ikke at tale til ham eller svare ham.”

Ole Harkjær Simonsen fik besøg af sin mor og sin søster.

“Besøget indledtes med, at Reholt noterede mit Navn op, han var dog saa taktfuld at lade være med at spørge mig, hvad jeg hed.”

Uanset sine bortforklaringer havde Mogens Reholt valgt side. Han havde været medlem af nazistpartiet siden 1940 og af Schalburgkorpset.35 Han skulle i det sidste krigsår få en nøglerolle i det håndlangermiljø, der var aktivt i den terroristiske bekæmpelse af modstandsbevægelsen.



Mens gidslerne i hovedstadsområdet blev kørt til et centralt opsamlingssted, fandt interneringerne sted under forskelligartede former i resten af landet.

Anton  Jensen – 28-årig  løjtnant af reserven  og aktivistisk terrænsportsleder i Skive – var blevet arresteret i sit hjem i Skive. Et større opbud af tyske soldater dukkede op ved familiens hus. Mens Anton Jensen i hoveddøren skændtes med officeren, der ledede anholdelsesaktionen, nåede fru Aase at skjule parrets illegale bøger ved at tage dem med i seng.

Hun foregav at være syg, så hun blev liggende i sengen resten af dagen, mens husundersøgelsen fandt sted. Fem tyskere fulgte med helt ind i soveværelset, da Anton Jensen skulle klæde sig på.

Han blev indsat i Viborg Arrests tyske afdeling.

I Aalborg blev ca. 20 personer først indsat i byens arresthus og derefter ført til Hotel Phønix af maskinpistolbevæbnede tyskere. Et af gidslerne var folketingsmedlem Robert Stærmose, der som forstander på Støvring Højskole havde været en vigtig hjælper for det hold af faldskærmsagenter, der blev kastet ned ved Farsø et år tidligere.36

Stærmose blev efter få dage overført til Horserødlejren.



Da de internerede fredag den 3. september blev transporteret til Horserødlejren, indebar det en sammenføring af to mildt sagt forskellige fangegrupper. I lejren sad de 145 tilbageværende kommunister, der på grund af justitsminister Thune Jacobsens efterladenhed den 29. august 1943 ikke blev lukket ud i tide til, at de kunne slippe væk, inden tysk militær overtog lejren.

“Kommunisterne reagerede meget forskelligt, da de saa os. Nogle ganske enkelte skulede ondt til os, en Del saa ganske ligegyldige ud, mens Resten vinkede til os med store Smil. Særlig Amby fik mange genkendende, venlige Tilraab,” skrev Ole Harkjær Simonsen i sin dagbog.

Henvisningen gælder det konservative folketingsmedlem Kristen Amby, der fra sin stilling som fængselspræst i Vestre Fængsel var stærkt værdsat som kontaktperson mellem de fængslede kommunister og deres familier.

Folkene fra Alsgade Skole fik ved ankomsten at vide, at kommunisterne, der havde gjort barakkerne klar til de nyankomne, i fremtiden skulle gøre rent for dem.

“Vi ønskede naturligvis under  ingen Omstændigheder, at skønt Kommunister, så dog Landsmænd skulde varte os op, og det blev meddelt Tyskerne. Og de maabede! Det kunde de ikke forstaa, og det kunde vi godt forstaa, at de ikke kunde forstaa,” skrev den ungkonservative politiker.

For Arne Jepsen, telegrafist og DKP’er, var de nye fangers ankomst også en markant begivenhed.

“Nogle var som isbjerge at passere, de hilste ikke, så os ikke,” skrev Arne Jepsen.
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Interneringslejren i Horserød havde en række funktioner under krigen. Frem til juni 1941 var den lejr for arresterede tyske emigranter, hvoraf mange blev udleveret til besættelsesmagten. Derefter var den frem til oktober 1943 lejr for de i strid med Grundloven internerede kommunister. I begyndelsen af september 1943 ankom de borgerlige 29. august-gidsler, der sad i lejren i op til tre måneder – i de første uger sammen med kommunisterne. Derefter blev Horserød-lejren fangelejr for tilfangetagne modstandsfolk, indtil den i sommeren 1944 blev tømt og fangerne overført til den nyopførte Frøslevlejr. (Nationalmuseet)






“Andre hilste derimod gerne, ja, indlod sig endda gerne i samtale med os, skønt vagterne gjorde nogle valne forsøg på at holde skidt for sig og kanel for sig. Den sidste kategori startede endda en indsamling af cigaretter og tobak til os veteranfanger.”

Stemningen havde været modløs blandt de tilbageblevne kommunistiske fanger siden den tyske overtagelse af lejren. En morgen opstod der pludselig dramatik i spisesalen. General Hermann von Hanneken kom på inspektion.

“Vi sad og spiste morgenmad,” skrev Arne Jepsen.

“Vi havde intet kendskab til tysk militær anstand, og da dørvogteren skrålede Achtung, fortsatte vi ganske umilitærisk med at spise havregrød. Men af dørvogterens gentagne brøl forstod vi, at en avorlig sag var under udvikling, og af hans løftede armbevægelser fattede vi omsider, at det drejede sig om at komme op og indtage retstilling.”

Den store, brede general kunne nu holde sit indtog og gjorde sine observationer.

“Død og helvede. De lever jo som grever i Frankrig. Vil man se. Med sukker og mælk. Det er dog for galt!”

I den følgende tid blev der da også skåret ned på rationerne. 

Folketingsmedlem Martin Nielsen, kommunisternes leder i lejren, virkede mærkbart hadefuld. 

“Vi har altid sagt til dem, at vi kunde tilgive meget, hvis blot man vilde give os Nøglerne, saafremt Tyskerne vilde overtage Lejren. Vi fik en Sludder for en Sladder, og nu er vi udleverede som Svin til Slagterbænken!” sagde han i Ole Harkjær Simonsens referat.

Simonsen forelagde sin medinternerede partifælle Ole Bjørn Kraft udtalelsen, og de to konservative kunne kun give den forbitrede mand ret.

“I det Øjeblik Tyskerne afbrød Forbindelserne og tog den fulde Magt, skulde Kommunisterne straks lukkes ud, og Thune Jacobsen havde erklæret sig fuldt indforstaaet med dette. Det skete ikke, og ogsaa her bliver der engang, forhaabentlig snart, et tungt Ansvar at placere.”37



Ole Harkjær Simonsens venlige indstilling til de kommunistiske medfanger var en midlertidig forsoning – Stalin-Churchill-Roosevelt-alliancen i mikroformat. Gentofte-formanden for KU var nær bekendt med Svenn Seehusen, en af hovedmændene bag Hjemmefronten.

Det illegale blad var samlingspunkt for den mest udtalt antikommunistiske del af KU, der modsat f.eks. John Christmas Møller og Ole Kiilerich var modvillige over for det tværpolitiske samarbejde med det illegale DKP.

Kontrasten understreges yderligere af Harkjær  Simonsens personlige baggrund. Det var anden gang under besættelsen, den ellers ustraffede bankassistent var berøvet sin frihed. Han havde deltaget i antinazistisk arbejde allerede fra 1940. I april 1941 havde han stået bag opklæbningen i Gentofte og nabokommuner af flere tusinde mærkater på lygtepæle, plakatsøjler, postkasser og lignende med påskriften ‘Vi mindes de faldne, 9. April ved at flage på halv, ved at bære sort Slips og Sørgebind.’

Det gav ham en dom på 20 dages hæfte til afsoning i Vestre Fængsel.

Dengang havde der ikke været nogen kommunistisk modstand, for det var før det tyske angreb på Sovjetunionen i juni 1941. DKP havde – som kommunistpartierne internationalt – dengang været en slags allieret med Nazityskland på grund af Molotov-Ribbentrop-pagten fra 1939. Pagten havde medført, at Sovjetunionen havde haft frie hænder til at angribe Finland, der i KU’s kernemiljø havde sine allervarmeste støtter under Vinterkrigen 1939-40.38



Den 29-årige journalist Gladys Hammer (tidligere Erslev) var en af blot fem kvinder, der blev interneret på Alsgade Skole – og hun var den eneste, som tyskerne beholdt ud over nogle få dage. Hun blev flyttet til Vestre Fængsel. I efteråret 1942 havde hun været blandt de første fængslede under oprulningen af De frie Danske, og hun blev udleveret til afhøring ved den tyske krigsret.

“Sommetider var jeg til forhør 3-4 dage i træk, så skete der intet i flere uger, hvorefter de kom og afhørte mig i min celle,” fortalte Gladys Hammer.

“Det var med hver gang skarpere trusler om deportation og skydning, hvis jeg ikke makkede ret (…) I min desperation prøvede jeg at tage mig af dage – men der blev passet på mig, og de lod lyset brænde dag og nat.”39



Gidslerne i Horserød forblev i lejren på lempelige vilkår. En medarbejder i Udenrigsministeriet fulgte op på de interneredes forhold, og direktør Nils Svenningsen besøgte en enkelt gang lejren. De fleste blev løsladt i løbet af en måned, men først i begyndelsen af december 1943 blev de sidste seks lukket ud – blandt dem Hal Koch.40

Så vidt den ene halvdel af Horserødlejrens fanger. For den anden halvdel, kommunisterne, blev forløbet – som det snart skulle vise sig – et ganske andet.


Eksiltjeneste ved Mälaren



Det var ikke meningen, at de danske efterretningsofficerer skulle have rømmet landet som følge af undtagelsestilstanden. Ingen plan B var klar – ikke andet, end at det siden 1940 havde været aftalt med løjtnant Svend Truelsen, at han skulle overtage den illegale efterretningstjeneste, hvis oberstløjtnant Einar M. Nordentoft, orlogskaptajn P.A. Mørch og deres folk fik forfald.

Arrestationen af ritmester  Hans  Lunding tidligt om morgenen den 29. august 1943 trak imidlertid tæppet væk under arbejdet. Kollegerne kunne ikke vide, om Lunding ville blive tvunget til at røbe hemmeligheder under tortur. Derfor flyttede de de akter, der allerede var fjernet fra kontorerne i Proviantgården, til nye skjulesteder, og de ophørte med at bruge deres hidtidige kildenet.

Ikke desto mindre var kaptajn Volmer Gyth fra Generalstabens Efterretningssektion og P.A. Mørch fra Marinestabens Efterretningssektion indstillet på at arbejde videre under fuld illegalitet. Det på trods af at chefen Nordentoft simpelthen forsvandt – som det viste sig for en længere periode – og kaptajn Per Winkel blev interneret i lighed med det øvrige mandskab fra hær og søværn.

Svend Truelsen var i de første dage af september blevet indviet i arbejdet af Gyth med henblik på fremtidigt samarbejde, men så rejste han og Mørch pludselig. Det skyldtes – uden at omgivelserne kunne gennemskue sammenhængen – arrestationen af en af Ligaens Sveriges-kurerer.

“Jeg blev kontaktet af Gyth (…). ‘Nu må du overtage ET. Prøv at udbygge nettet, men lig død indtil midten af oktober, så du ikke bliver revet op for tidligt’,” fortalte Truelsen i 1980’erne.

Hans diskrete udtalelser gik let hen over et konfliktfyldt forløb. Den reelle grund til, at han ‘lå død’ til midten af oktober, var en anden. Truelsen, der til daglig var personalechef i Landbrugsrådet, gik i gang med forskellige korpsplaner og havde i den forbindelse bl.a. kontakt med den 33-årige løjtnant af reserven Knud Hedegaard-Broch, der var med i ledelsen for Foreningen af Løjtnanter og Kornetter (FLK).
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Svend Truelsen (1915-1997), personalechef i
Landbrugsrådet, var premierløjtnant af reserven
i Den kongelige Livgarde. Han formerede i 1943
i de usikre septemberuger en kreds af garderkammerater
i en militærgruppe. Først sidst i oktober
indtog han rollen som chef for den illegale efterretningstjeneste,
der skulle gøre ham til en central
og indflydelsesrig skikkelse i modstandskampen.
(Hans Christian Bjerg: Ligaen)






Han havde været spaniensfrivillig og var lidt af en eventyrer. Hedegaard-Broch havde før den 29. august 1943 løst opgaver for Marinestabens Efterretningssektion og kom nu i begivenhedernes centrum.

Det bundede blandt andet i, at FLK på dette tidspunkt – med historikeren Palle Roslyng-Jensens ord – udgjorde en stor del af den formelle militære ekspertise, der var på fri fod i Danmark, eftersom langt de fleste tjenstgørende befalingsmænd og officerer var internerede.

Svend Truelsen tog kontakt til flere af sine gamle officerskammerater fra Den kongelige Livgarde. Den første var løjtnant Carl Christian Scavenius, 28 år som Truelsen selv, arving til godset Klintholm på Møn og nevø til samarbejdsregeringens statsminister, Erik Scavenius.

Formålet synes i første omgang at have været beskytte kongehuset og på anden måde værne den eksisterende samfundsorden. Trods udtalelser fra Truelsen 40 år senere om, at han aldrig under besættelsen havde noget udestående med kommunisterne, skal hans initiativ nok i det mindste delvis ses i lyset af, at der netop i efteråret 1943 var stærke forlydender om, at kommunistiske grupper havde stukket store mængder våben til side.41



Hans Lunding havde ikke regnet med at være i fare for arrestation, men han havde forregnet sig. Gestapo vidste besked med et hemmeligt møde, han havde haft i Stockholm i 1942 med oberst Waclaw Gilewicz fra den eksilerede polske efterretningstjeneste. Lunding blev efter nogle uger i Vestre Fængsel ført til Berlin, hvor han blev indsat i tugthus. Han blev underkastet tortur, uden at det fik ham til at give oplysninger. Han kom senere i kz-lejre, men overlevede krigen.

Ganske ukendt for ritmester Lundings kolleger var det, at en polsk officer, der befandt sig i landet, pludselig var afskåret fra kontakt. Lunding havde været alene om at pleje de polske forbindelser; blandt andet brugte han sin egen families polske stuepige som kurer.

Officeren var den 30-årige Lucjan Maslocha, der var kommet til København i løbet af sommeren 1943 efter at være flygtet fra tysk fangenskab. Han havde en vigtig besked fra en polsk general, der også sad i krigsfangelejr, til den polske eksilregering i London.

Da Maslocha var uden nærliggende mulighed for kontakt med danskere, fik han hjælp af en herboende polak, der var en fortrolig til lærer Adam Sokolski i Nakskov, nøglefiguren i det polske miljø. Manden kontrollerede Maslochas historie, så vidt det lod sig gøre.

Maslocha havde været krigsfange, siden Polen blev nedkæmpet i 1939. Han var styrmand i den polske handelsflåde og sekondløjtnant i den polske hær. I juli 1943 var det lykkedes ham og syv-otte andre at grave sig ud under hegnet i fangelejren i Tyskland, hvorefter han alene var søgt til Danmark og videre frem ad jernbanelinjer. Da han skjulte sig i et arbejdsskur, blev han overrasket af nogle jernbanearbejdere, som hjalp ham videre.

I Odense blev han af en polsk katolsk pater hjulpet videre til København, hvor han opsøgte en ung andengenerations-polak, som han havde sejlet sammen med. Sømanden introducerede ham for kontaktmanden, som skaffede ham logi hos to polske piger. Her boede Maslocha i to måneder.

Lucjan Maslocha arbejdede på fabrik og prøvede at skaffe midler til at købe en båd for ved at stjæle en pengekasse. Under politiets opklaring af sagen var det ved at gå galt, for Maslocha havde selv været med til at grave pengene ned i en kolonihave og var blevet set.42

I september lykkedes det Maslocha at komme videre til Sverige.



I Nordisk Boghandel knyttede Svend Truelsen i september 1943 en kontakt af varig betydning. Den 27-årige Ole Lippmann var stamkunde i forretningen og var en udpræget verdensmand.


Butikken, der blev drevet af boghandler Mogens Staffeldt og broderen Jørgen Staffeldt – begge centralt placerede Dansk Samling-folk – var netop blevet kommanderet væk fra Dagmarhus, idet den rigsbefuldmægtigede skulle bruge hele bygningen. Mogens Staffeldt blev straks kontaktet af skibsreder A.P. Møller, der tilbød boghandlen at flytte ind i lokaler i rederiets hovedsæde på Kongens Nytorv.

Ole Lippmann var forbløffende tidligt moden og var allerede i 1939 som 22-årig blevet afdelingsdirektør i familiefirmaet  Simonsen & Weel, der producerede hospitalsudstyr. Han havde allerede lagt lange studieophold i USA, Østasien og Sovjetunionen bag sig.

Lippmanns omgangskreds var nærmest  kulturradikal og avantgardistisk. Trods det at Dansk Samlings grundtvigsk-nationale patos næppe sagde ham meget, interesserede partiformand Arne Sørensens forfatterskab ham som et tegn i tiden. Ole Lippmann havde et aktivistisk sind, og hans lange rejser havde givet ham afsky over for totalitære regimer.

Endnu havde Lippmann ikke været aktiv i modstandskampen, men han kunne straks skaffe Svend Truelsen forbindelse til to centrale modstandsfolk. I 1939 havde kirurgen Erik Husfeldt, senere en aktør i den illegale flugthjælp, opereret en af professor Ole Chievitz’ kræftpatienter. Her blev brugen af moderne inhalationsanæstesi introduceret i Danmark. Lippmann sørgede for opsætning og dosering på baggrund af et kursus, han havde fået i USA.43



Lidt inde i september 1943 var ingeniør Erling Foss klar med et nummer af nyhedsbrevet ‘Ugen’.

“En Reserveofficer stillede med en mundtlig Hilsen og en lidt lovlig bestemt Besked om, at alle Rapporter skulde overlades til ham.

Manden forstod ikke helt sin Stilling, – vi havde hidtil ikke været vant til i vort Arbejde at give Besked, der lignede Ordrer, men havde anmodet eller stillet Forslag,” skrev Foss.

Manden var Knud Hedegaard-Broch, der var godt i gang med at etablere sig som leder af den illegale efterretningstjeneste – den funktion, Svend Truelsen ellers var designeret til.

Han byggede sin position på, at han var den eneste, der havde kontakt til såvel hærchefen Ebbe Gørtz, der var interneret på Hotel Marienlyst i Helsingør, admiral Aage H. Vedel, der var direktør for Marineministeriet og Foreningen af Løjtnanter og Kornetter. Et tegn på hans centrale stilling var, at da det på dette tidspunkt blev besluttet, at admiral Vedel skulle have livvagt ved sin privatbolig i Hellerup, fik Hedegaard-Broch til opgave at ansætte vagterne.

Erling Foss foretrak at bruge kurerer, som han selv havde skaffet, til at bringe det værdsatte nyhedsbrev til Sverige.44



De kaotiske forhold omkring efterretningsofficerernes udrejse bevirkede, at de mistede kontakten med Lorens Arne Duus Hansen, den højt værdsatte radioingeniør. Han gjorde det i den situation mest logiske og skrev til Ronald Turnbull, SOE’s regionale chef i Stockholm. 

“Før Bannock (dvs. efterretningsofficererne, forf.) rejste til Dem, talte vi om, at organisationen kunne fungere videre og stadig give oplysninger til Dem. Desværre gav Bannock mig ingen oplysninger om, hvor jeg kunne henvende mig, og jeg regnede derfor med, at jeg ville modtage en henvendelse fra en eller anden, hvilket imidlertid endnu ikke er sket.”

Duus Hansen gjorde rede for, at han ikke ville forlade Danmark.

 “Jeg ville derfor sætte pris på, om De gennem Bannock ville sætte mig i forbindelse med de tilbageværende medlemmer herhjemme, således at Intelligence Tjenesten kan genoptages som før.”

Ingen reagerede, og i den følgende tid arbejdede Duus Hansen udelukkende for faldskærmschefen Flemming B. Muus og hans folk.45



Da Volmer Gyth og Poul Adam Mørch kom til Sverige, blev de modtaget på VIP-niveau i både Skåne og Stockholm. De svenske myndigheder havde krigen igennem haft stort behov for de danske efterretningsofficerers ydelser, og de kom straks til samtale hos centrale svenske efterretningsofficerer.

Gyth og Mørch blev hurtigt enige om en plan, der skulle styrke den store by ved Mälaren som et brohoved for modstandskampen – noget, som den gennem Ebbe Muncks arbejde allerede var.

Som en første forudsætning sørgede de for, at der på ny blev etableret en sikker forbindelse for illegal post på Helsingør-Helsingborg. Posten blev fra nu af anbragt i de lukkede jernbanevogne og afhentet på begge sider efter et særligt kodesystem.

De to efterretningsofficerer redegjorde for deres planer på et møde med Ebbe Munck og Ronald Turnbull. De fortalte, at Svend Truelsen ville videreføre arbejdet hjemme i Danmark. Desuden skulle der i Stockholm være et ‘oplysningskontor’ med det formål at afhøre alle danske flygtninge om forholdene i Danmark. Oplysningerne skulle derpå bearbejdes i militær efterretningsform og ekspederes videre. Til det formål ville de finde en villa, hvor man kunne leje sig ind og indrette kontorer til foreløbig seks medarbejdere.

Det blev godkendt af Munck og Turnbull og dernæst af den danske gesandt, kammerherre Johan Kruse, der pr. den 1. september havde erklæret sig uafhængig af København.

På mødet med Turnbull og Munck blev officererne også informeret om, at en norsk militær styrke var ved at blive opbygget i Sverige. Det foregik – igen af hensyn til neutraliteten – i forlægninger, der havde betegnelsen ‘politilejre’.

Det virkede oplagt at forfølge tanken, og kaptajn Gyth og orlogskaptajn Mørch lagde sig fast på en plan om en dansk ‘politistyrke’, der skulle modelleres efter P-planens hensigt, dvs. uddannelse af befalingsmænd, der kunne fungere som kadrer ved en mobilisering i henhold til de hemmelige indkaldelsesordrer, der blev udfærdiget allerede i 1940, og som fortsat var deponeret på de udpegede befalingsmænds private bopæle, uanset at den tyske hær havde besat kasernerne.

Imidlertid var der på dette tidspunkt ifølge historikeren Hans Christian Bjerg kun lidt realitet i P-planen. Det var Lunding, der havde haft det grundigste kendskab til den, og han havde intet overleveret. Selve forudsætningen var hærens våbenlagre, der nu var beslaglagt af den tyske hær.

I en redegørelse, der fik navnet ‘Bannock-rapporten’, skrev Gyth den 15. september 1943 om hensigten med ‘Stockholms-planen’, at den var ‘i et eventuelt sammenbruds øjeblik at lægge hånd på København og hindre kaos og kommunistisk erobring af denne by.’

Også denne rapport skal ses i lyset af de verserende rygter om de kommunistiske gruppers planer. Desuden var et formål i retning af ro-og-orden efter en tysk kapitulation velegnet til at dæmpe svensk bekymring for landets neutralitet.

Gyths  erklæring  bragte  ham  i vanskeligheder; det bidrog  ikke mindst faldskærmschefen Flemming B. Muus til. Han var vred over Volmer Gyths afrejse, som han så som et løftebrud. Muus havde før vist sig ferm til at udmanøvrere rivaler. Det slog også til i et telegram til London, hvori han betegnede efterretningsofficerernes planer som ‘en plan til at slå enhver kommunistisk opstand ned’ – en hensigt, som han vidste absolut ikke ville blive godkendt i London.46

Den 18. september 1943 blev det aftalt, at Volmer Gyth skulle til Storbritannien for at gøre rede for officerernes planer.



Samme aften som han havde været igennem disse drøftelser, indfandt Volmer Gyth sig på banegården for på perronen at tage imod oberst Helge Bennike, der aftenen før var ankommet til Skåne i kajak sammen med premierløjtnant Per Winge. De gik straks ind på Café Tysta Mari lige i nærheden, og Gyth gav den nyankomne en orientering.

Også Bennike havde som prominent person fået tilladelse til uden videre at rejse til Stockholm efter at have mødt chefen for det lokale svenske marinedistrikt, som huskede obersten, der havde overført sit regiment til Skåne den 9. april 1940 med den hensigt at bekæmpe det tyske angreb derfra.

Som kompromisløs aktivist var Helge Bennike allerede flere uger før sin udrejse begyndt at overveje planer om formering af en dansk styrke i Sverige. Han anså sig selv som selvskreven leder af en sådan styrke. Bennike blev noget overrasket, da kaptajn Gyth begyndte at fremlægge efterretningsofficerernes tanker.

“Planen gik ud paa, at vi skulde samle de danske Befalingsmænd og menige samt en Del unge Mennesker, der var egnet til Rekrutuddannelse, i en Lejr og der formere Styrken som et Politikommando (…),” berettede obersten, der ikke syntes om ideen.

“Formen var alligevel en daarlig Ramme for Udviklingen af den Soldateraand, som Korpset maatte have for at føre en Befrielseskrig i Danmark.”

Helge Bennike mente ikke, at den svenske neutralitet burde være noget afgørende problem. “(Det turde haabes), at den svenske Regering vilde se med velvillig Forstaaelse paa vore Ønsker om at vende hjem med Vaaben i Haand (…). Vaaben maatte vi købe i Sverige og supplere dem med Vaaben, vi kunde skaffe i Danmark. Mandskab maatte skaffes ved Indkaldelse af værnepligtige og Modtagelse af frivillige efter Landgangen i Danmark.



Opgaven i Sverige maatte altsaa bestaa i at uddanne det størst mulige Antal Befalingsmænd til Indramning af Korpset i Danmark.”

Den djærve officer, hvis holdninger var forankrede i en heroisk nationalisme med erindringen om de slesvigske krige i centrum, drømte ikke om at forstille sig. Volmer Gyth noterede sig diplomatisk den nyankomnes meldinger, mens han tænkte sit.

“Jeg blev noget forskrækket, for det var givet, at med hans temperament ville han omgående med marchstøvler trampe der, hvor man skulle gå yderst forsigtigt,” berettede Gyth senere.47



Ole Lippmann var af halvt jødisk oprindelse, og hans muligvis første illegale handling fandt sted i september 1943, da han hjalp sin far, Kai Lippmann – jøde og familiefirmaets direktør – til flugt under indtryk af de vedholdende rygter om en tysk aktion mod de danske jøder. Det var den 32-årige Kelvin Lindemann, kendt nationalkonservativ forfatter, der arrangerede transporten.

Det skete formentlig i samarbejde med Lindemanns gode bekendte Vilhelm Leifer, chef for Rigspolitiets visumkontor, som var blandt arrangørerne af det stærkt voksende antal illegale transporter. Leifer anskaffede selv fartøjer – til sidst båden ‘Mågen’, som sejlede fra godsejer Edward Tesdorpfs jorder på Stevns til Skåne. Det var SOE-manden Jørgen Rantzau, som Leifer gennem flere år havde haft forbindelse med, der formidlede kontakten, og visumchefen betalte efter eget udsagn båden ved at belåne sin livsforsikring.

Samtidig spillede Leifer også på en anden hest. Han havde umiddelbart efter den 29. august 1943 etableret kontakt med Hermann Seibold, der var chef for Amt VI i det tyske Sikkerhedspoliti, der stod for udlandsspionage. Seibold ønskede informationer om forskellige danske forhold. Det accepterede Leifer, der de følgende måneder sendte en række stemningsrapporter til tyskeren.48



Ønsket om at få ‘tappet’ alle de nyankomne flygtninge endte med etableringen af det såkaldte ‘Flygtningekontor’, hvor Jutta Graae – efterretningsfolkenes betroede medarbejder, som var flygtet sammen med Gyth og Mørch – blev ansat. Den 22. september tog de to kolleger sammen med en svensk kaptajn ud for at se på en egnet villa nær stationen Storängen. Kontoret fik orlogskaptajn Johannes  Jegstrup som daglig chef.
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Politifuldmægtig Vilhelm Leifer (1904-1993), chef for visumkontoret under Rigspolitichefen, havde en nøglerolle i forhold til modstandskampen, idet han også efter den 29. august 1943 trods tysk kontrol havde stor selvstændighed i udstedelsen af ud- og indrejsetilladelser. Samtidig havde han interaktion med bl.a. de højtstående tyskere Horst Gilbert og Hermann Seibold. Det førte ham i efteråret 1943 længere og længere ud i et dobbeltspil. Historikeren Henrik Stevnsborg har vurderet, at Leifer i det store samlede regnskab ‘har arbejdet 50,1% for danske og allierede interesser – og ‘kun’ 49,9% for tyske’. (Nationalmuseet)







Travlheden var stor, ikke mindst med uddannelse af medarbejdere, der skulle forestå afhøringerne af de ankommende flygtninge. Alt det efterretningsmateriale, der blev resultatet, blev udarbejdet i tre eksemplarer – et til arkivet, et til englænderne, og et til svenskerne. Overleveringen til briterne måtte – af hensyn til svensk neutralitet – ske efter indstuderede hemmelighedsfulde metoder.49



Den 22. september 1943 ankom den 25-årige svenske overklassekvinde Jane Horney Granberg til København. Hun var ved at blive separeret fra sin mand, der boede i Berlin som journalist.

Hun havde et tredages besøgsvisum og indlogerede sig på Hotel Nordland på Vesterbrogade. Her mødte hun en tyskvenlig dansk journalist, som hun kendte fra presseklubben i Berlin. Jane Horney havde brug for at få sit visum forlænget, og journalisten anbefalede hende at gå til redaktør Hubert Gilbert, der fra sin lejlighed på Sortedams Dossering drev Skandinavisk Telegram Bureau.

Sammen med journalisten kørte hun til en villa nord for København, hvor Gilbert var på besøg hos sin sekretær og nære medarbejder, den norskfødte og tidligere tyskgifte Elisabeth Lorentzen. Gilbert var temmelig beruset, fik kørt Jane Horney tilbage til hotellet i sin tjenestevogn og lovede at opsøge hende næste dag. Det gjorde han også og lovede at hjælpe. På et tidspunkt, da der ellers var adskillige dages ekspeditionstid for visa, kunne Gilbert dagen efter møde op med en forlængelse. Den svenske kvinde blev i landet til den 1. oktober 1943.
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Jane Horney Granberg (1918-1945) voksede op i et overklassehjem i Stockholm og blev i 1939 gift med journalist Herje Granberg. Parret flyttede til Berlin, hvor hun havde omgang med fremtrædende nazister. Da hun tilmed havde let adgang til rejser mellem Berlin, København og Stockholm, kom hun under mistanke for at være spion. Hun levede et selvstændigt liv med rejser på egen hånd og en række erotiske forhold, hvad der antagelig var hovedgrunden til hendes skilsmisse i 1943. Lige fra de første af sine besøg i København i efteråret 1943 vakte hun opsigt i en by, hvor frygten for stikkere var stor efter Gestapos ankomst. (Nationalmuseet)







I de følgende dage var Hubert Gilbert og Jane Horney Granberg ofte sammen, og den 53-årige tyske adelsmand var uden tvivl fascineret af den mindre end halvt så gamle svenske kvinde.

Hun lavede dog ikke nogen særlig aftale med Gilbert. Ifølge forfatteren Erik Nørgaard syntes hun at have været tilfreds med at bruge sin fri stilling til at gøre løfterige bekendtskaber og skabe sig en karriere som freelance journalist.

Jane Horneys adfærd og kontakt med tyskeren var imidlertid blevet observeret af en britisk spion på Hotel Nordland, der rapporterede om hendes gentagne møder med Hubert Gilbert. 50



Den mest celebre danske jøde var den verdenskendte atomfysiker Niels Bohr. Hans tilstedeværelse i det tyske magtområde blev stadig mere problematisk for de allierede, jo mere fart der kom i udviklingen af ‘hemmelige våben’. Bohr havde i september 1939 sammen med en amerikansk forsker offentliggjort en redegørelse for, hvordan en spaltning af uranatomet – specielt isotopen uran-235 – kunne frigøre kolossale energimængder. Fra det tidspunkt indgik atomenergiens mulige militære anvendelse i stormagternes overvejelser.

Bohr havde på et hemmeligt møde i professor Ole Chievitz’ embedsbolig i 1941 med den tyske atomvidenskabsmand Werner Heisenberg fået vished for, at tyskerne eksperimenterede med udviklingen af en atombombe.

I februar 1943 fik Niels Bohr via efterretningsofficererne en mikrofotograferet invitation af den britiske regering, men danskeren afslog. Han frygtede især, at en udrejse ville føre til tyske repressalier mod medarbejdere ved hans institut.

Under indtryk af den truende jødeaktion ændrede han mening, og sidst i september 1943 rejste han med sin familie illegalt ud af landet og ankom til Storbritannien med kurerfly den 6. oktober. Det var på høje tid, for den nyankomne chef for Sikkerhedspolitiet på Dagmarhus, Rudolf Mildner, havde modtaget en ordre fra den øverste Gestapo-chef i Berlin, Heinrich Müller, til at arrestere Bohr.51



Omkring  den 1. oktober  1943  rejste Knud  Hedegaard-Broch til Stockholm, hvor han holdt flere møder med Volmer Gyth, der beskrev løjtnanten ‘en ualmindelig smuk og velbygget mandsperson, men med en meget livlig fantasi’.

Møderne endte med en aftale med Gyth om, at Hedegaard-Broch skulle rejse hjem og overbringe Truelsen en anmodning fra Ligaen om at genetablere efterretningsarbejdet i Danmark, mens løjtnanten selv skulle forestå forbindelsen over Øresund.

Knud Hedegaard-Broch gjorde det stik modsatte og præsenterede sig over for Truelsen som ny efterretningschef og meddelte ham, at han skulle trække sig ud af alt efterretningsarbejde.52



SOE’s officielle eneret på britisk efterretningsvirksomhed i Danmark svarede ikke til virkeligheden. En stribe virksomme SIS-agenter arbejdede i landet.

Kemiingeniør Poul Brandt havde skaffet de første oplysninger om de tyske eksperimenter med V2-raketten og havde ualmindelig gode forbindelser i Tyskland. Brandt havde specialiseret sig i tyske gengældelsesvåben og raketter, blandt andet de opstillede anlæg i Büsum og Wesselburen syd for Tönning. Oplysninger blev indsamlet blandt chauffører, der besørgede  fiskeritransporterne mellem  Esbjerg og Hamburg-Altona.

Den 33-årige assurandør og ingeniør Carl Erik Abel var en vigtig meddeler for Poul Brandt. Han sørgede bl.a. for, at de værdifulde flyverkort, som Margrethe Harboe havde organiseret fra Blindflyverskolen, kom til Sverige. Abel lokaliserede desuden i Tannenhausen få kilometer nord for Aurich i Frisland en fabrik, der fremstillede drivmidler til V1- og V2-våben.53



Kun få uger efter sin udrejse til Sverige, den 10. oktober 1943, vendte Lucjan Maslocha tilbage til København. Denne gang fik polakken hjælp til at få fodfæste af familien Heltberg, der i flere år havde været centrumsfigurer i det polske miljø i Danmark, og af den 22-årige fotograf Lone Mogensen, der havde haft en stor del af sin opvækst i Polen, hvor faderen havde været udstationeret som ingeniør i F.L. Smidth.

Hun var aktiv i Hjemmefronten, hvor hun hørte til Svenn Seehusens omgangskreds på det københavnske KU’s kontor i Købmagergade.54



Ligesom Erling Foss oplevede politikommissær Jens Odmar, chefen for politiafdelingen ved Statsadvokaten for Særlige Anliggender, i efteråret 1943 at blive opsøgt af Knud Hedegaard-Broch, der heller ikke i dette tilfælde havde held med sit fremstød.

På dette tidspunkt var oberstløjtnant Einar M. Nordentoft klar til at rejse til Sverige, men han tilkendegav, at han ikke kendte Hedegaard-Broch og derfor ikke ville benytte hans sundrute. Derfor valgte Odmar også at holde afstand til løjtnanten.

Om Nordentoft havde været ude for et mentalt kollaps, eller om der lå en anden grund bag hans forsvinden, vides ikke. Noget tyder på, at han havde haft logi hos nogle af sine politiforbindelser, inden han den 12. oktober 1943 pludselig dukkede op i Stockholm.

Hans udrejse skete i sammenhæng med, at danske politifolk fra tid til anden fik tilladelse til tjenstlige rejser til Sverige via Malmø-færgen. 

“Han blev udstyret med politiskilt og gik sammen med 2 betjente om bord i færgen ad færge-klappen. Disse to var senere atter gået i land, hvorefter Nordentoft gemte sig på toilettet, indtil færgen var afsejlet. Han var derefter kommet frem, havde løst billet, spist frokost i restauranten – og var stille og roligt (…) gået i land,” berettede historikeren Hans Christian Bjerg.

Nordentoft (‘fuldmægtig Nielsen’) nåede lige at få talt med Volmer Gyth, inden kaptajnen den 13. oktober rejste til London. Han sad nu midt i oktober uvant alene i Stockholm uden sine medarbejdere, men i et tæt samarbejdsforhold til P.A. Mørch (‘adjunkt Møller’). De to havde vidt forskellige temperamenter, idet Mørch var udadvendt og slagfærdig, mens Nordentoft var en indadvendt natur. De skulle imidlertid lige til befrielsen som ‘firmaet Nielsen & Møller’ få et tæt og harmonisk samarbejde.

De to efterretningsofficerer havde et tæt samspil med Ebbe Munck og Ronald Turnbull – en kvartet, som historikeren Hans Christian Bjerg kaldte ‘modstandssituationens generalstab’. Officerernes  blivende adresse blev en stor lejlighed på Friggagatan 4, hvor Jutta Graae blev en blanding af betroet medarbejder, sekretær og værtinde.55



Pr. 1. november 1943 blev Stephan Hurwitz, 42-årig professor ved Københavns Universitet, ansat som chef for det nyoprettede Flygtningekontor, og Nordentoft og Mørch blev knyttet til gesandtskabet som militære rådgivere.

To dage senere, den 3. november, ankom den 36-årige kaptajn Niels Bjarke Schou, der var blevet løsladt fra internering. Han havde været en særligt betroet mand for efterretningsofficererne med udkigspost fra sit tjenestested på Holbæk Kaserne. Dertil havde han gjort en stor del af det praktiske arbejde for at forberede P-planen.

Schou blev sat til at udarbejde oversigter over krigssituationen, som han så holdt foredrag om for de danske officerer i Stockholm, der som en slags klub holdt til i Militärsälskapets lokaler.

En måned efter fik N.B. Schou den arbejdsbeskrivelse, der skulle gøre ham til en af de mest magtfulde danske aktører i Stockholm. Hans opgave blev at etablere en kontraefterretningstjeneste og derigennem fremskaffe oplysninger om Abwehr og Gestapo – og især om de danskere, der arbejdede for dem.56

Søstrene i Bruunsgade

En dag i forsommeren 1943 var laboratorieassistent Grethe Ulrich på Kommunehospitalet i Aarhus blevet opsøgt af de to unge læger Svend og Bjørn Baastrup Thomsen, der begge deltog i våben- og sprængstofmodtagelser ved Hvidsten.
De ville høre, om de et par gange om ugen måtte låne den store lejlighed i Bruunsgade, hvor den 26-årige kvinde boede sammen med sine to søstre Else og Benthe. De havde brug for et sted, hvorfra en telegrafist kunne sende telegrammer til England.
De tre søstre sagde ja, og de tog også deres husbestyrerinde Sophie Kildal i ed.
“Jeg ville ikke sige til Fie, hvad det drejede sig om, og første gang telegrafisten skulle komme, sagde jeg bare, at hvis hun så, der sad en mand og rodede med vores gamle radio, så var det, fordi han skulle prøve at lave den i stand,” berettede Grethe Ulrich.
Det var imidlertid så som så med telegraferingen, for Kaj Ronald Lunds radio var gået i stykker ved nedkastningen ved Hvidsten, og det var ikke lykkedes at fremskaffe en ny brugbar sender.
Det lykkedes imidlertid Svend Baastrup Thomsen og Ole Geisler (‘Aksel Nielsen’), hans chef i faldskærmsorganisationen Speciel Operations Executive (SOE), at skaffe adgang til to-tre små lejligheder, der kunne bruges som sendesteder. Den 24-årige Pie Baastrup Thomsen, søster til de to brødre, holdt vagt, når Kaj Lund (‘Bent’) forsøgte at sende, f.eks. en dag ved et vindue på en trappeopgang over for Aarhus Hovedbanegård.
“På den anden side sad Svend – og vistnok ‘Aksel’ – og holdt øje med pejlevogne,” berettede hun.
“Hvis én af dem pudsede næse, skulle jeg straks få ‘Bent’ til at standse telegraferingen. Det var den eneste gang, jeg var bevæbnet – med en lille revolver, som jeg havde prøvet at skyde til måls med ude i skoven nogle dagen inden.”
Det lykkedes dog aldrig at få nogen stabil forbindelse. I stedet kommunikerede Ole Geislers organisation med England via den lukkede telefonlinje Aarhus-København i Aarhus Privatbank. Fra København sørgede telegrafisten Gunnar Christiansen for overførslen af meldingerne.
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De tre søstre (fra venstre) Grethe, Else og Benthe Ulrichs lejlighed i Bruunsgade 44 i Aarhus blev en illegal central for SOE-agentens Ole Geislers regionale organisation. Det var lægebrødrene Bjørn og Svend Baastrup Thomsen, der fik søstrene til at gå ind i arbejdet. (Nationalmuseet)



Det varede ikke længe, før søstrene Ulrichs lejlighed blev en central for faldskærmsfolkene. Den var netop, hvad Ole Geisler havde brug for. 
“Foruden (…) to, der boede fast hos os, var der mange andre, der lejlighedsvis sov i vores lejlighed,” berettede Grethe Ulrich.57

I Randers begyndte sabotagegrupper at blive dannet i kølvandet på den omfattende aktivitet som følge af våben- og sprængstofmodtagelserne ved Hvidsten. En nøgleperson blev den 36-årige civilingeniør Christian Bach på Randers Elektricitetsværk. Han var i foråret 1943 blevet kontaktet af Ole Geisler og SOE’s Jyllandsleder, godsejer Flemming Juncker, og derefter havde Bach bygget sabotagegrupper op af både borgerlige og kommunister.
Bach var en naturlig person at spørge, for han var i forvejen illegalt engageret. Han havde i sommeren 1942 været en af de personer, der blev kontaktet af Elias Bredsdorff, da seminarielæreren rejste landet rundt for at oprette ‘Frit Danmark’-grupper. Derefter købte Bach en duplikator, der – med hans egne ord – gjorde hans hjem på Hobrovej 107 til ‘den illegale presses hus’.
Det var en påstand med hold i, for Christian Bach trykte også af og til de lokale kommunisters blad. Blandt hans medhjælpere var tre unge journalister, og gennem dem lærte han den 20-årige maskinist Sven Johannesen at kende.
Den meget modne unge mand var engageret i blandt andet Randers Roklub og den lokale terrænsportsforening. Johannesen var medlem af Konservativ Ungdom, og fædrelandskærlighed og kongetroskab var for ham ubetingede værdier. Christian Bach var ikke i tvivl om, at her havde han en egnet gruppeleder for sig.58

Efter bladarbejde i Studenternes Efterretningstjeneste i efteråret 1942 kom Hedda Maaløe i Aarhus efterhånden med i en gruppe, der ‘ville noget mere’. I efteråret 1943 blev den 21-årige litteraturstuderende jernbanesabotør. Lederen af hendes gruppe var Morten Ruge, jævnaldrende kammerat på studiet, og aktionerne foregik på Aarhus-Hammel-banen.
Et gruppemedlem havde en far, som var skovejer på Fyn. Han havde en sprængstoftildeling, så han kunne ‘sprænge stød’, dvs. gamle trærødder, som stod i jorden.
“Han var villig til at overlade noget af det til os, og min mand blev sendt ned for at hente det i en papkuffert,” berettede Hedda Maaløe.
Sprængstoffet var i nogle store runde papkartoner, der indeholdt et aluminiumslignende pulver.
“Vi lagde dem ind under skinnerne, der hvor to skinner var føjet sammen, og det gav et pænt hul og et par forvredne og ubrugelige skinner,” skrev Hedda Maaløe.
Problemet var spærretiden.
“Vi cyklede ud – med de evige kufferter på bagagebærerne – inden spærretid, ventede til det blev mørkt, sprængte et par skinner og cyklede så hjem,” berettede hun videre.
“Blev vi da standset af tyske patruljer, var vi bare en flok unge, der var kommet for sent fra en fest. Det hjalp sikkert på historien, at der var piger med. Kufferterne var tomme, våben hade vi aldrig med på disse ture.”
Hvis de kunne nå det før spærretiden, mødtes sabotørerne ofte i Aarhus midtby før slaget.
“Jeg huskede (…) hvordan vi sad på de høje barstole og ikke kunne holde benene i ro på grund af spændingen. På ‘Funkis Bar’ kunne man også redde sig et stykke overgemt smørrebrød sent på aftenen, når den voldsomme sult meldte sig ovenpå aktionen.”59
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Maskinist Sven Johannesen (1923-1943) var tidligt moden og en ildsjæl. Da han havde udprægede lederevner, fik han to sabotagegrupper under sig i den organisation, som Flemming Juncker og Ole Geisler i foråret 1944 etablerede i Randers. (Nationalmuseet)



Den 18-årige journalistelev Viggo Torstensson sad en aften i en kreds af kammerater og betragtede Sven Johannesen. Enigheden om militant bekæmpelse af besættelsesmagten var total.
“Vi var alle ivrige, men han var den ivrigste,” skrev Torstensson efter krigen i et brev til Sven Johannesens forældre.
“Han fængslede mig hele aftenen med den idealisme, der strålede fra ham (…). Allerede dengang blev han et forbillede for os andre.”
Selv om han kun var 20 år, fik han to grupper under sig. En tredje blev dannet af den 31-årige adjunkt Kai Hoff fra Randers Statsskole, der var sekondløjtnant af reserven. Hoff havde under Vinterkrigen været i Finland som frivillig og var nu leder af Randers Terrænsportsforening.
Et medlem af den ene af Johannesens grupper var den 21-årige Aksel Sørensen, der var kommunist. Han var med til en sabotage, som gruppen lavede mod Randers-Ryomgaard-banen den 26. september 1943. Sørensen hentede først en pistol hos Christian Bach og mødtes derefter med kammeraterne ved broen på sydsiden af Gudenåen.
“Vi var fire mand, der fra broen cyklede gennem Vorup og videre gennem Tebbestrup,” skrev Aksel Sørensen.
“De andre havde sprængstoffet med i taskerne, og da vi kom til det udvalgte sted, blev jeg placeret som vagtpost i skoven, medens de andre anbragte bomberne ved jernbaneskinnerne. Derefter cyklede gruppen tilbage til Randers igen, og jeg afleverede min pistol til (…) Sven Johannesen. Da jeg var kommet velbeholdent hjem, begyndte bomberne at sprænge ude på banen.”60
For Sven Johannesen var tidspunktet vigtigt, for sabotagen fandt sted den 26. september 1943, der var kong Christian X’ fødselsdag.

SOE-folkene i Aarhus kom i september 1943 i vanskeligheder, fordi en fængslet illegal bladmand i et anfald af tvangstanker begyndte at tale over sig.
“Ring omgaaende til Læge Baastrup Thomsen og bed ham tømme Sprængstoflageret på Silkeborgvej,” skrev han i et brev til sin kone, som blev opfanget af Gestapo, da han prøvede at udsmugle det.
Lageret måtte flyttes med det samme, og Svend Baastrup Thomsen kom til at tænke på sin ven Axel Voigt, kemiker og undervisningsassistent på universitetet. Også Voigt havde været med til at organisere den første våbenmodtagelse, som Hvidstengruppen blev involveret i. Han boede i et hus på Lerbækvej 21 i Risskov, der lå lidt afsides, og Baastrup Thomsen spurgte ham, om han kunne opbevare sprængstoflageret.
Voigt accepterede, men sprængstoffets marcipanlugt var som sædvanlig et problem.
“For at undgå en eventuel afsløring ved et tilfældigt besøg betingede jeg mig, at der blev lavet et specielt rum under kældergulvet, og da det blev bevilget, ringede jeg til den murermester, som havde bygget huset,” skrev Axel Voigt i sine erindringer.
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